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سرمقاله

ضرورت همکاری 
بانک ها با بازار مسکن

در حال حاضر ساخت و ساز 
در دو حوزه فعال است. یکی 
بخش خصوصی اســت که 
تقریبا ســالیانه ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی تولید می کند. حوزه  دیگر به برنامه 
دولت برای ســاخت ســالیانه یک میلیون واحد 
مربوط می شــود. در این بخش همکاری هایی با 
مجموعه های انبوه سازی آغاز شده که امیدواری را 
به افزایش عرضه مسکن بیشتر کرده است. ساخت 
سالانه یک میلیون مســکن در کنار بهبود روابط 
بین الملل، می تواند منجر بــه تقویت ارزش پول 
ملی، افزایش اشتغال شود و تاثیر قابل توجهی در 

مهار تورم و حتی...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه ۳

4

شرکت های دانش بنیان 
ایرانی 4۰۰ هزار شغل 
باکیفیت ایجاد کردند

معاون وزیر صمت اعلام کرد؛

حمایت دولت از تولیدات نوآور داخلی 
صفحه۲

صفحه۳

رونق  تولید  مسکن  در  روستاها 
 2۰۰ هزار  مسکن   روستایی   در  حال   ساخت

نوسازی   مسکن   روستایی   جان   تازه    می گیرد

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان با حضور 
در اجلاس سران گروه ۷۷ از رشد و توسعه اکوسیستم 
نوآوری در ایران طی دو دهه گذشته خبر داد و گفت: 
در این مدت ۴۰۰ هزار شــغل باکیفیت به کمک 
دانش بنیان ها ایجاد شده اســت. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی در ســومین روز از سفر خود به کشور 
کوبا در سخنانی در اجلاس ســران گروه ۷۷ اظهار 
داشــت: در دو دهه گذشــته ایران فعالانه از ایجاد 
اکوسیســتم های نوآوری از طریق ترویج و توسعه 
شــرکت های دانش بنیان، تولید مبتنی بر دانش، 
ابلاغ قوانیــن حمایت از بنگاه هــای دانش بنیان و 
تحول تولید دانش بنیان حمایت کرده اســت. وی 
افزود: شــرکت های دانش بنیان در ایران ۴۰۰ هزار 
شغل باکیفیت ایجاده کرده اند که اکثر آنها توسط 
فارغ التحصیلان دانشــگاهی اداره می شود. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به موضوع 
اقتصاد دیجیتال ادامه داد: اقتصــاد دیجیتال این 
توانمندی را دارد تا موجب ارتقای کشورها از طریق 
ایجاد اشتغال و پیشبرد نوآوری شود. وی خاطرنشان 
کرد: در ســال ۲۰۲۱ اقتصاد دیجیتال نزدیک به 
۱۷ درصد از تولید ناخالــص داخلی جهانی برابر با 
۲۰ تریلیون دلار را به خود اختصاص داده  است. ما 
می توانیم از طریق تأمین مالی برنامه های تحقیقاتی 
مشترک و تشکیل کنسرســیومی از شرکت های 
دانش بنیان متخصص در فناوری های نمک زدایی 
ایده ها را به واقعیت تبدیل کنیــم. معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور، نمونه ای 
از تحول اقتصاد دیجیتال در ایــران را نرم افزارهای 
کاربردی کرایه ماشین سواری عنوان کرد و افزود: در 
سال ۲۰۲۲ حدود ۶۰ میلیون کاربر ایرانی برابر با ۷۳ 

درصد از جمعیت ایران از...

اجتماعی

معاون بهداشت وزارت بهداشت با بیان اینکه سلامت، 
مقوله ای فرا وزارتی و گسترده است که تمام نهادها و 
افراد جامعه در آن دخیل هستند، گفت: با کنار یکدیگر 
قرار گرفتن این وظایف و عزم همگانی می توان شاهد 
ارتقای شاخص های حوزه سلامت و توسعه پایدار بود.

حسین فرشیدی در آیین افتتاح مرکز خدمات جامع 
سلامت روستایی ســعیدی نژاد )اسلام آباد نظامی( 
ضمن تقدیــر از خیران حوزه ســلامت، اظهار کرد: 
مردم به  عنوان محور اصلی در پیشــبرد برنامه های 
حوزه سلامت هستند. وی بهداشت را مقدم بر درمان 
برشمرد و بر لزوم توجه به شــاخص های بهداشتی 
تأکید کرد و گفت: مسئولیت تأمین و حفظ سلامت 
مردم تنها بر عهده وزارت بهداشــت نیست و در این 
راستا تمام دســتگاه ها، نهادها، مسئولان کشوری، 
استانی و شهرســتانی نقش دارند. وی با بیان اینکه 
وجود انسان سالم منجر به داشتن جامعه ای سالم و 
در نهایت پیشرفت و توسعه پایدار خواهد شد، تصریح 
کرد: اجرای ۴ هزار پروژه بهداشــتی یکی از اقدامات 

ارزشمندی بود که در دولت سیزدهم محقق شد.
معاون بهداشت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 

پزشکی افزود: اجرای طرح سلامت خانواده نیز به عنوان 
یکی از برنامه های مهم سال جاری است که باهدف 
ارتقای برنامه های خودمراقبتی و سطح سواد سلامت 
جامعه با قدرت آغاز شده است که نتایج مفید آن در 

سال های آینده بروز بیشتری خواهد داشت.
بنابر اعلام وزارت بهداشت، فرشیدی با اشاره به اینکه 
توسعه مراکز جامع خدمات سلامت نقش اساسی در 
کاهش مراجعه مردم به مراکز درمانی و پیشــگیری 
از بیماری ها دارد، عنوان کرد: حضور کارشناســان 
روانشناس، تغذیه، بهداشت محیط و بهداشت حرفه ای 
در این مراکز، سبب حفظ تمام ابعاد سلامت افراد و در 
نتیجه سلامت جامعه می شود. همچنین بنابر اعلام 
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی تهران، به همت 
مهندس سعید سعیدی نژاد، کارآفرین و خیر کشور 
روز گذشــته مرکز خدمات جامع سلامت روستایی 

سعیدی نژاد در جاده نظامی ورامین افتتاح شد.
در این مراسم معاون محترم بهداشت وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی کشور، رییس علوم پزشکی 
دانشگاه تهران، معاون دانشگاه علوم پزشکی تهران، 

فرماندار شهر ری و سایر مسئولین حضور داشتند.

بنابر اعــلام معاون وزیر آموزش و پــرورش و رئیس 
ســازمان نهضت ســوادآموزی، حــدود ۵۰ نفر از 
بزرگســالانی که برای آموزش ســواد وارد نهضت 
سوادآموزی شده  بودند، در حال حاضر مدرک پزشکی 
گرفته و پزشک شده اند. علیرضا عبدی با اشاره به اینکه 
در اساسنامه سازمان نهضت سواد آموزی ماموریت 
آموزش این سازمان برای افراد  ۱۰ سال به بالا عنوان 
شده است، اظهار کرد: نهضت ســوادآموزی در واقع 
آموزش دوره اول بزرگسالان را در کشور پرچمداری 
کرده و یکی از الگوهای بسیار قوی در دنیا است؛ چراکه 

شتاب بسیار بالایی داشته است.
وی توضیح داد: از ســال ۵۷ تا تقریبا ســال ۲۰۲۰، 
رشد دنیا در امر باسوادســازی ۱۸ درصد بوده است 
اما باسوادســازی در ایران و در همین بــازه زمانی 
تقریبا ۵۰ درصد رشد داشته است که این رقم بالایی 
است. از سوی دیگر بسیاری از کشورهایی که در امر 
سوادآموزی و آموزش پایه بزرگسالان کار می کنند، به 
مدرک تحصیلی خیلی اهمیت نمی دهند، اما باسوادی 
در نهضت سوادآموزی معادل مدرک تحصیلی است 
و افراد می توانند ادامه تحصیــل داده و به مدارج بالا 
برسند. لیستی را می خواندم که طبق آن تقریبا ۵۰ 
نفر از افرادی که وارد نهضت شده  بودند در حال حاضر 

پزشک شدند و مدرک پزشکی گرفته اند.
 رئیس سازمان نهضت ســوادآموزی به بیان فرآیند 
فعالیت نهضت ســواد آموزی طی ســال های اخیر 
پرداخت و توضیح داد: قبل از ســال ۹۰ آموزشیاران 
نهضت مستقیم با نهضت سوادآموزی کار می کردند 
و قرارداد داشتند. درواقع نهضت صاحب جریانی در 

کشور بود و ادارات کل داشت. اما اتفاقی می افتد و با 
اجرای سند تحول بنیادین آموزش و پرورش، پایه های 
تحصیلی تغییر می کنند و نظام شش، سه، سه اجرا 
می شود. با اجرای نظام شــش، سه، سه آموزشیاران 

نهضت جذب آموزش و پرورش می شوند.
معاون وزیر آموزش و پرورش یادآور شــد: می  توان 
گفت طی آن فرآیند نهضت یک شبه تمام نیروهای 
کاری خود را از دست می دهد. در آن مقطع می گفتند 
می توان کار و جریان نهضت سوادآموزی را با معلم ها 
ادامه داد. این در حالی است که معلمان آنقدر مشغله 
دارند که نمی توانند بعدازظهر به کار سنگین آموزش 
بزرگسالان برســند. از این رو نتوانستیم این کار را با 
معلمان انجام دهیم و این اتفاق نیفتاد. از این رو آن 
زمان شورای عالی آموزش و پرورش مصوبه ای ارائه 
می دهد مبنی بر "برون ســپاری" کارهای نهضت 
ســواد آموزی که از آن به بعد جریــان آموزش در 
نهضت به واسطه شــرکت ها و موسسات از جنس 
"آموزش دهندگان" شــد. ما هم خیلی از این بابت 
راضی نیستیم و امیدواریم روزی این جریان تمام شود.
رئیس سازمان نهضت سوادآموزی در پاسخ به این سوال 
که معلم آموزش دهنده نهضتی چقدر دریافتی دارد؟، 
توضیح داد: در بهترین حالت با کسورات بیمه در عرض 
۴ ماه تا حدود ۶ میلیون و ۵۰۰ تومان حقوق می گیرند، 
یعنی ماهی یک و نیم میلیون تومان حقوق می گیرد. 
برای ۶ میلیون تومان حقوق هر آموزش دهنده باید ۱۲ 
نفر را آموزش دهد تا در چهار ماه ۶ میلیون تومان بگیرد. 
همچنین از هر یک میلیون و ۲۰۰ تومان حقوق تقریبا 

۶۰۰ هزار تومان حق بیمه کم می شود

ایران درحالی در نمایشگاه گردشگری شانگهای شرکت 
کرد که به تازگی یک هیأت گردشگری از ایران به چین 
سفری داشته و در دیدار با آژانس های سه شهر چین، 
برای افزایش سفر گردشگران چینی به ایران، رایزنی 
و توافق هایی داشته است. مصطفی شفیعی شکیب، 
رییس هیأت مدیره جامعه تورگردانان ایران ـ درباره 
تازه ترین رایزنی های گردشگری ایران در چین گفت: 
سه شنبه ۲۱ شهریورماه برابر با ۱۲ سپتامبر در شهر 
شانگهای نمایشــگاه ITB  برگزار شــد و از ایران سه 
 ITB آژانس گردشگری حضور داشــتند. نمایشگاه
شانگهای یکی از بزرگترین نمایشگاه های گردشگری 
چین است که به مدت سه روز به صورت B۲B برگزار 
شد و از سراسر دنیا در این نمایشگاه حضور داشتند. 
او افزود:  این نمایشــگاه در واقع نمونه ای کوچک تر از 
ITB برلین است که تفاوت عمده آن در حضور پرتعداد 
توراپراتورهای اســتان های مختلف چین اســت که 
برحســب نیاز، همکاران خود را از کشورهای مقصد 

شناسایی می کنند و با آن ها قرار همکاری می گذارند.
به گفته رییس هیأت مدیره جامعه تورگردانان ایران، 
این نمایشگاه پس از چهار سال تعطیلی و رکود به خاطر 
همه گیری کرونا برگزار شد و اســپانیا، ایتالیا، ترکیه،   
فنلاند، عربستان، مالزی، آمریکا، جمهوری آذربایجان، 

ازبکستان، روسیه، نروژ، اسرائیل، ترکمنستان، مصر، 
اکــوادور، تایلند، ویتنام، امارات متحــده عربی، مالتا، 
ایسلند، ارمنســتان و بسیاری از شــرکت های بزرگ 
رزرواســیون هتل و تعدادی از هتل هــای بین المللی 
در آن حضور داشــتند. پیش از این نمایشگاه، هیأت 
گردشگری ایران نیز در سفری به سه استان گوانگجو، 
شنزن و شــانگهای در چین، رایزنی هایی را با برخی 
آژانس های گردشگری این کشور برای افزایش سطح 
تعاملات گردشگری بین دو کشور انجام داده بود. چین 
از جمله بازارهای در اولویت گردشــگری ایران است 
که با رکود سفر گردشگران غربی، همچنان در تعامل 
گردشگری با ایران است. آمار دقیقی از تعداد گردشگران 
چینی که با کاهش محدودیت های کرونا سفر به ایران 
را از سرگرفته اند، در دسترس نیست، اما بنا به اظهارات 
آژانس های گردشگری ایران، تعداد سفر این گردشگران 
به ایران درحال افزایش است. داده های برخی پلتفرم های 
سفر نیز بیانگر آن است که ایران در فهرست مقاصد مورد 
علاقه گردشگران چینی در تابستان گذشته قرار داشت. 
شفیعی شکیب، رییس هیأت مدیره جامعه تورگردانان 
ایران معتقد است: اگر مشکلات و زیرساخت های اساسی 
گردشگری در کشور برطرف شود، چین بازاری به شدت 

گسترده و سودآور در گردشگری است.

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
و نماینده مــردم ارومیه در مجلس با اشــاره به 
دلایل عصبانیت تروئیــکای اروپایی در صدور 
بیانیه ضــد ایرانی، نوشــت: اروپا در ســالگرد 
پروژه اغتشــاش در مقام بازنده، تنها مانده و از 
 پنجره هســته ای برای خود فرصت کنشگری 

ساخت.
وحید جــلال زاده در قالب یک رشــته توییت 
در صفحه شــخصی خود با بیان اینکه اروپا در 
سالگرد پروژه اغتشاش در مقام بازنده، تنها مانده 
و از پنجره هسته ای برای خود فرصت کنشگری 
ساخت، به تحلیل تلاش قدرت های اروپایی برای 
حفظ جایگاه خود در تحولات آینده جمهوری 
اسلامی ایران پرداخت. وی اظهار داشت: یافتن 
دلیل عصبانیــت تروئیکای اروپایــی در صدور 
بیانیه ضد ایرانی کار ســختی نیســت. اروپا در 

سالگرد پروژه اغتشاش در مقام بازنده، تنها مانده 
و از پنجره هسته ای برای خود فرصت کنشگری 

ساخت.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس در توییت دیگری نوشت: شرکای اروپا 
در فتنه ســال گذشــته، یعنی آمریکا و برخی 
کشورهای حوزه خلیج فارس، در ماه های گذشته 
برای کسب منافع ملی خویش به سراغ اروپایی ها 
نرفتند که هیچ، با آنها مشــورت هم نکرده و در 
تحولات جمهوری اسلامی مسیر منافع خود را 

انتخاب کردند.
جــلال زاده همچنیــن بیان داشــت: موضوع 
هسته ای بهانه ای برای فرانسه، انگلیس و آلمان 
شد که با این موضع گیری هم خودی نشان دهند 
و هم از تضعیف بیشتر جایگاه اروپا در تحولات 

آینده جمهوری اسلامی جلوگیری کنند.

رئیس جمهور با اشاره به اینکه در گذشته، بعضا در 
مبارزه با فساد خط قرمزهایی وجود داشت و بعضی 
مسئولین می گفتند فلان شخص خط قرمز ما است 
و نباید به آن نزدیک شوید، گفت: ما این خط قرمزها 
را بهم زدیم و گفتیم خط قرمز ما منافع ملی است و 
با مفسد ولو در اندرونی افراد دارای مسئولیت و نفوذ 
باید برخورد شود و برخورد شد. سید ابراهیم رئیسی 
در سالروز شهادت حضرت امام رضا علیه السلام، 
با حضور از پیش اعلام نشده در مرکز شبانه روزی 
مبارزه با فساد نهاد ریاســت جمهوری، از سامانه 
۲۷۷۷ این مرکز بازدید کرد و در جریان نحوه اخذ 
و پیگیری گزارشات مردمی در زمینه مبارزه فساد 

قرار گرفت.
رئیس جمهور طی ســخنانی در جمع مدیران و 
کارشناســان این مرکز، حساسیت افکار عمومی 
در جامعه اســلامی را نســبت به وقوع کمترین 
فساد و مطالبه گری برای رفع آن، کاملا درست و 
بجا دانســت و بیان اینکه مبارزه با فساد از اهداف 
محوری و اصلی دولت مردمی سیزدهم است، گفت: 
فسادستیزی پیمان نانوشته میان این دولت و مردم 
است، لذا اولین کسانی که باید در زمینه مبارزه با 
فساد پیشرو و پیش قدم باشند، دولتمردان هستند.

رئیســی با تاکید بر ضرورت و اهمیــت پرهیز از 
عادی انگاری فساد در هر سطح و مقداری، اولین 
گام در ایجاد امیدواری میان مردم در زمینه مبارزه 
با فساد را داشتن گوش شنوا برای شنیدن گزارشات 
مردمی از سوی دولت دانست و تصریح کرد: اصلاح 
امور و ایجاد تحول در گرو سلامت نظام اداری کشور 
اســت و اگر نظام اداری ما عاری از فســاد نباشد، 

اصلاح امور مردم نیز با اختلال مواجه خواهد شد.
رئیس جمهور در ادامه در تشریح اهداف راه اندازی 
مرکز شبانه روزی مبارزه با فساد در دولت مردمی، 

افزود: در گذشــته، بعضا در مبارزه با فســاد خط 
قرمزهایی وجود داشت و بعضی مسئولین می گفتند 
فلان شخص خط قرمز ما است و نباید به آن نزدیک 
شوید. رئیسی اضافه کرد: شــما دیدید که ما در 
قوه قضائیه این خط قرمزها را بهم زدیم و گفتیم 
خط قرمز ما منافع ملی اســت و با مفسد ولو در 
اندرونی افراد دارای مسئولیت و نفوذ باید برخورد 
شود و برخورد شد. در دولت هم مقرر کردیم اولا 
سرچشمه فساد کور شــود، ثانیا اگر هم تخلف یا 
فســادی رخ داد، خود دولت در برخورد، پیشرو و 

پیش قدم باشد.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه در معاونت مبارزه 
با مفاســد اقتصادی وزارت اطلاعــات در این دو 
سال، موارد مهمی کشــف و برخورد و عوامل آن 
به دستگاه قضایی معرفی شده اند، اظهار داشت: 
در دولت مردمی برای رویکردهای اصلی از جمله 
مبارزه با فساد، سازوکار مشارکت مردم دیده شده 
است و کار شــما در این مرکز در واقع جلوه ای از 
مردمی سازی مبارزه با فساد است. رئیسی در ادامه 
یکی از شروط اصلی خود در انتخاب اعضای دولت 
اعم از وزرا و استانداران را برخورداری آنها از روحیه 
فسادستیزی دانست و گفت: قطعا اگر کسی روحیه 
فسادستیزی نداشته باشد و نسبت به وقوع فساد 
بی تفاوت باشد، در همکاری او با دولت تجدیدنظر 

صورت خواهد گرفت.
رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت مبارزه با فساد 
در هر ســطحی، پیگیری مجدانه گزارشات را در 
موفقیت مبارزه با فســاد مهم و ضروری دانست 
و گفت: اعــلام مصادیق فســاد در جامعه بدون 
برخورد یا بیان نتایج پیگیری، از اشکالات اساسی 
و آســیب های امر مبارزه با فساد است و موجب نا 

امیدی و بی اعتمادی مردم خواهد شد.

بررسی آمارهای رسمی ثبت شــده از تولید کتاب در 
کشور نشــان می دهد مردادماه امسال نسبت به سال 
گذشته شاهد رشد ۱۳ درصدی تولید کتاب کودک و 
نوجوان بوده ایم و قیمت کتاب در این دوره نیز ۴۴ درصد 
گران شده است. براساس آمارهای رسمی منتشر شده 
از سوی خانه کتاب؛ مجموع ۱۳۲۹ ناشر فعال )دارای 
پروانه نشر و موردی(  مرداد ماه گذشته مجموعاً ۹۴۲۰ 
عنوان کتاب در سراسر کشــور تولید کرده اند که این 
میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل یعنی مردادماه 
سال ۱۴۰۱ با تولید مجموع ۷۶۳۴ عنوان کتاب شاهد 
رشدی معادل ۲۳ درصد بوده است. این درحالی است 
که همین آمارها نشان می دهد از مجموع ۹۴۲۰ عنوان 
کتاب منتشر شده در دومین ماه از تابستان سال جاری، 
۵۷۸۴ عنوان کتاب چاپ اول و ۳۶۳۶ عنوان کتاب هم 
چاپ مجدد شده اند، تا به این ترتیب میانگین شمارگان 
تولید کتاب در همین ماه به رقمی معادل ۹۲۵ جلد و 
میانگین قیمت یک میلیون و ۲۶۴ هزار و ۸۰۸ ریال 
برسد. از سوی دیگر با نگاهی دقیق تر در میان آمارها و 
عناوین منتشر شده کتاب از سوی ۱۳۰۸ ناشر حقوقی 
)دارای پروانه نشر( و ۲۱ ناشر حقیقی )موردی( طی دوره 
مورد نظر کاملًا مشخص است که روند روبه رشد تولید 
کتاب در بخش کمک آموزشی رشد چشمگیری نسبت 
به دوره مشابه سال گذشته داشته است به صورتی که 
آمارهای رسمی ثبت شده در خانه کتاب و ادبیات ایران 
نشان می دهد تعداد کتاب های کمک آموزشی منتشر 
شده در مرداد ماه ۱۴۰۱ شمسی مجموعاً ۶۱۸ عنوان 

بوده که یکسال بعد در همین دوره با رشدی معادل ۱۵۵ 
درصد به ۱۵۷۶ عنوان کتاب رسیده است. همچنین 
بررسی  جدول آماری منتشر شده نیز بیانگر این نکته 
است که ظاهرا در همین دوره بخش کتاب های کودک و 
نوجوان نیز رونق مناسبی در تولید داشته چون در مرداد 
ماه ۱۴۰۱ شمسی این بخش شاهد تولید ۱۰۱۱ عنوان 
کتاب بوده که با رشد ۱۳ درصدی یکسال بعد به رقمی 
معادل ۱۱۴۲ عنوان کتاب رسیده است. البته بررسی 
دقیق تر در میان عناوین منتشر شــده کتاب در دوره 
مورد نظر نشان می دهد که اگر بخواهیم بیشترین رشد 
تولید کتاب در مرداد ماه سال گذشته و امسال را مقایسه 
کنیم ؛ بیشترین رشد تولید در بخش کتب  کمک درسی 
و کمک آموزشی با میانگین رشد ۱۵۵ درصدی و پس 
از آن موضعات تاریخ و جغرافیا با رشد ۷۸ درصدی قرار 
گرفته و در نهایتا بخش دینی هم در این دوره با رشدی 
معادل ۴۳ درصدی سومین رتبه در افزایش میزان تولید 
کتاب را در بازه زمانی مورد نظر تجربه کرده اند. از سوی 
دیگر آمارهای منتشر شده نشــان می دهد همچون 
دوره های گذشته ناشران تهران در زمینه تولید از سایر 
استان ها گوی ســبقت را ربوده اند و در جداول آماری 
۶۵ درصد از کل عناوین منتشــر شده کتاب در مرداد 
سال جاری را به خود اختصاص داده اند و درپی ناشران 
تهرانی، ناشران استان قم با سهم ۸ درصدی یعنی ۴۸۴ 
عنوان کتاب، جایگاه دوم تولید کتاب را در اختیار دارند 
و سومین جایگاه هم به ناشران استان خراسان رضوی با 

تولید ۲۷۳ عنوان کتاب رسیده است.

تحقق 4۰۰۰ پروژه بهداشتی در دولت سیزدهم

طرح مجلس برای تعیین تکلیف معلمان »نهضتی«

اروپا در سالگرد پروژه اغتشاش تنها ماند

اعلام مصادیق فساد بدون برخورد از آسیب های مبارزه با فساد است

رشد ۱۳ درصدی تولید کتاب کودک و نوجوان 

سياسیفرهنگی 

ایران به دنبال گردشگران چینی بیشتر
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نرخ سود وارد کانال 23.6 درصدی شد
رکورد جدید نرخ سود بین بانکی

نرخ ســود بین بانکــی در هفته منتهــی به ۲۲ 
شهریورماه با افزایش نســبت به هفته قبل از آن 
به ۲۳.۶۲ درصد رسید. تازه ترین آمار منتشر شده 
از سوی بانک مرکزی در خصوص نرخ سود بین 
بانکی نشان میدهد که این نرخ در هفته منتهی به 
چهارشنبه ۲۲ شهریورماه نسبت به هفته قبل از 
آن با افزایش همراه شده و به ۲۳.۶۲ درصد رسیده 
است. نرخ سود ۲۳.۶۲ درصدی بالاترین نرخ سود 
بین بانکی در 15 هفته گذشته است؛ نرخ سود بین 
بانکی از اواسط اردیبهشت تا خردادماه سال جاری 
در بالاترین سطح بوده و رکوردهایی بین ۲۳.۶0 تا 
۲۳.7۶ درصد به ثبت رسانده بود. نرخ سود بین 
بانکی در هفته پایانی تیرماه، پس از ۶ هفته درجا 
زدن در کانال ۲۳.4 درصــدی، وارد کانال جدید 
۲۳.5 درصدی شد و از هفته قبل نیز با عبور از این 
کانال وارد رکورد جدیدی در دامنه ۲۳.۶ درصدی 
شده است. عدم مداخله بانک مرکزی در بازار بین 
بانکی را می توان به عنوان یکی از مهم ترین دلایل 
حرکت رو به بالای نرخ بهــره بین بانکی یاد کرد. 
روند صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن ماه سال 
گذشته آغاز شده بود؛ از هفته منتهی به ۳0 آذرماه، 
نرخ سود بین بانکی وارد کانال ۲1درصدی شده و 
تا هفته منتهی به 19 بهمن ماه در همین کانال 
در نوسان بود ولی از ۲۶ بهمن ماه این نرخ رکورد 
جدیدی در کانال ۲۲درصدی به ثبت رساند و حالا 

این نرخ در کانال ۲۳درصدی در نوسان است.

تولید گندم در سال آینده ۲۵ 
درصد افزایش می یابد

مجری طــرح دانه های روغنی گفت: با کشــت 
متناوب کلزا و گندم، تولید گندم در ســال آینده 
۲5 درصد افزایش می یابد. منصوری، مجری طرح 
دانه های روغنی وزارت جهاد کشاورزی گفت: نرخ 
خرید تضمینی دانه روغنی کلزا در ســال زراعی 
جدید دو برابر قیمت گندم تعیین و این هفته اعلام 
می شود. او افزود: با کشــت متناوب کلزا و گندم، 
علاوه بر تامین یک ســوم روغن مورد نیاز کشور، 
تولید گندم در ســال آینــده ۲5 درصد افزایش 
می یابد. منصوری با بیان اینکه مطالبات کلزاکاران 
با نرخ ۲۲ هزار و 500 تومان پرداخت شده است، 
گفت: نرخ اصلاح شده کلزا ۳0 هزار تومان است 
و به زودی مابه التفاوت کلزای خریداری شده به 
کشــاورزان پرداخت خواهد شد. به گفته مجری 
طرح دانه های روغنی وزارت جهاد کشــاورزی، 
کشت کلزا در ســال زراعی جدید در استان های 
سردسیر کشور از جمله شهرستان مهاباد آغاز شده 
که سطح زیر کشت کلزا در این منطقه در مقایسه با 
پارسال، سه برابر بیشتر شده است. منصوری ادامه 
داد: سالانه 500 هزار هکتار از سطح اراضی کشت 
گندم را می توان به دانه روغنی کلزا اختصاص داد 
که علاوه بر افزایش تولید کلزا باعث پایداری تولید 
گندم نیز می شود. او گفت: 500 هزار هکتار زراعت 
کلزا بیانگر تولید حدود یک میلیون تن دانه است 
که از این میزان دانه حدود ۳50 تا 400 هزار تن 
روغن می توان استحصال کرد که این میزان، یک 

سوم نیاز کشور را تامین می کند.

۱۷۷ هــزار واحد نهضت ملی 
مسکن در مراحل اجرایی 

مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید با 
اعلام اینکه 177 هزار واحد نهضت ملی مسکن 
شــهرهای جدید در مراحل اجرایی قرار گرفته 
اســت، گفت: بخشــی از تعهد شــرکت عمران 
شهرهای جدید برای تولید مسکن در شهرک های 
جدیدالاحداث عملیاتی می شود. به گزارش وزارت 
راه و شهرسازی، »علیرضا جعفری« روند اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن در شــهرهای جدید را 
تشریح و اظهار کرد: ۳11 هزار نفر متقاضی مسکن 
در شهرهای جدید ثبت نام کردند که از این تعداد 
177 هزار نفر واجد شرایط شدند و ساخت مسکن 
برای آنها در حال عملیاتی شدن است. وی ادامه 
داد: در حال حاضر احداث مسکن برای 150 هزار 
متقاضی بدون مشکل اســت و کارهای آنها آغاز 
شده و ۲7 هزار واحد دیگر در برنامه برای عملیاتی 
شدن قرار دارد. مدیرعامل شرکت عمران شهرهای 
جدید تصریح کرد: در تلاش هستیم تا تعهد خود 
را در خصوص اجرای طرح نهضت ملی مســکن 
عملیاتی کنیم. جعفری توضیح داد: برای اجرای 
مناسب طرح نهضت ملی مسکن تامین زمین با 
الحاق و همچنین تغییر کاربری های مجاز و تعریف 
شهرک های منفصل در حال پیگیری است. معاون 
وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: بخشی از تعهد 
شرکت عمران شهرهای جدید در خصوص طرح 
نهضت ملی مسکن در شهرک هایی که به زودی 
کار احداث آنها آغاز خواهد شد، عملیاتی می شود. 

اخبار

معــاون صنایــع عمومی 
وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت سیاســت محوری 
دولت ســیزدهم در بخش 
صنعــت را حمایــت از 
تولیدات نوآور داخلی در راستای کاهش نیازهای 
وارداتی اعلام کرد. »محمدمهدی برادران« اظهار 
کرد: میزان تحقق اهداف »سند راهبردی صنعت 
نوشت افزار« طی دو سال اخیر از 50درصد به بیش 
از 70درصد رسیده و با برنامه ریزی هم راستا با سند 
راهبردی صنعت نوشــت افزار، امیدواریم بازدهی 
کارگروه ملــی این صنعت که تا کنون دو جلســه 

فصلی داشته را نیز حداکثری کنیم.
وی تصریح کرد: در حال حاضر هم زمان با افزایش 
تنوع تولیدات داخلی نوشت افزار، سطح انتظارات 
مصرف کنندگان نیز رشد داشته، از این رو باید برای 
ارتقای بیش از پیش کیفیت محصولات نیز تلاش 
کنیم. معاون وزارت صمت مساله اصلی حال حاضر 
صنعت نوشــت افزار داخلی را مواد اولیه دانســت 
و اظهار امیــدواری کرد: با رفع آن شــاهد افزایش 
تصاعدی حجم تولید و اشتغال در این بخش باشیم.

وی با بیان اینکه در دولت سیزدهم، توجه ویژه ای 
به صنایع جدید داریم، گفت: در این راســتا حتی 

اقدامات کوچک از سوی دولت نیز تاثیر قابل توجهی 
در رشد تولید داخلی دارد. به عنوان مثال، سالانه 
شاهد 555 میلیون دلار ورود اسباب بازی قاچاق 
به کشور بودیم که با اقدامات ابتدایی صورت گرفته 
در صنعت اسباب بازی و توسعه تولید داخلی طی 
دو سال اخیر، این رقم در حال حاضر به سالانه ۳50 
میلیون دلار کاهش یافته که دال بر ضرورت حمایت 

ما از این صنعت و دیگر صنایع نوپا اســت. برادران 
ادامــه داد: در ابتدای دولت ســیزدهم، تنها کاغذ 
10 درصد کتب درســی از محل تولیدات داخلی 
تامین می شد. این رقم در سال گذشته به ۶7درصد 
و امســال به 100درصد رسید. از ســال آینده، به 
مصارف فرهنگی نیز کاغــذ تولید داخل اختصاص 
می یابد. در کاغذ A4 نیز تا انتهای دولت سیزدهم 

100 درصد نیاز کشور را از محل تولید داخلی تامین 
خواهیم کرد.

وی عنوان کرد: در حال حاضر عمده صنایع به ویژه 
لوازم خانگی را تحت فشار گذاشته ایم تا مواد اولیه 
و قطعات را بــه طور کامل در داخــل تولید کنند. 
هم زمان برخی صنایع، مانند نوشت افزار را همچنان 
مورد حمایــت ارزی قرار می دهیم تا با گســترش 
تولید عمده؛ علاوه بر اشباع بازارهای داخلی، شاهد 

گشایش مسیرهای صادراتی جدید نیز باشیم.
برادران با اعلام اینکه سیاســت محــوری دولت 
ســیزدهم در بخش صنعت، حمایــت از تولیدات 
نوآور داخلی در راســتای کاهش نیازهای وارداتی 
است، تصریح کرد: دولت ســیزدهم در بخشی از 
شــاخص ها به ویژه رشــد تولید در گروه صنعت، 
عملکرد منحصربه فردی داشته که موجب تمجید 

مقام معظم رهبری نیز شده است.
معاون صنایع عمومــی وزارت صمت با بیان اینکه 
در دو دولت گذشته؛ رشد متوســط کشور حدود 
صفر، رشد بخش صنعت حدود دو درصد و در برخی 
سال ها صفر بود و در برخی بخش های دیگر شاهد 
رشــد منفی بودیم، افزود: در ســال نخست دولت 
سیزدهم؛ رشــد بخش صنعت از دو به ۳.5درصد 
ارتقا یافت و این رقم در سال گذشته به 9.5 درصد 
رسید و با وجود مسایل متعدد، در حال پیش راندن 

این بخش هستیم.

معاون وزیر صمت اعلام کرد؛

حمایت دولت از تولیدات نوآور داخلی 

صندوق بین المللی پول:
بدهی دولت ایران از ۱۳۲ دولت 

جهان کمتر شد
صندوق بین المللی پــول از کاهش ۲0 درصدی 
بدهی دولت ایران در سال ۲0۲۲ خبر داد و اعلام 
کرد بدهی دولت ایران از 1۳۲ دولت جهان در این 
سال کمتر بوده است. به گزارش تسنیم، صندوق 
بین المللی پول با بررسی میزان بدهی 1۶۲ دولت 
جهان به  نســبت تولید ناخالص داخلی در سال 
۲0۲۲ از بهبود قابل توجه وضعیت ایران از این نظر 

خبر داده است.
بر اساس محاسبات این نهاد بین المللی کل بدهی 
دولت ایران در ســال ۲0۲۲ معادل ۳4.1 درصد 
تولید ناخالص داخلی بوده اســت. بدهی دولت 
ایران در این سال نسبت به سال قبل از آن کاهش 
۲0 درصدی داشته اســت. در سال ۲0۲1 بدهی 
ناخالص دولت ایران معــادل 4۲.4 درصد تولید 
ناخالص داخلی اعلام شده بود. بدهی دولت ایران 
در سال ۲0۲1 نیز نسبت به سال قبل از آن کاهش 
یافته بود. بر این اساس، طی دو سال فعالیت دولت 
ســیزدهم بدهی دولت ایران حــدود ۳0 درصد 
کاهش داشته است. در سال ۲0۲0 یعنی آخرین 
سال فعالیت دولت قبل نسبت بدهی دولت ایران به 
تولید ناخالص داخلی 48.۲ درصد اعلام شده بود.

همچنین دولت ایران در رده بندی 1۶۲ دولت جهان 
از نظر نسبت بدهی به تولید ناخالص داخلی طی سال 
۲0۲۲ در رتبه 1۳۳ قرار گرفته اســت. یعنی بدهی 
دولت ایران از 1۳۲ دولت در جهان کمتر بوده است. 
رتبه ایران در رده بندی جهانــی بدهی دولت ها در 
سال میلادی گذشته 9 پله بهبود داشته است. ایران 
در سال ۲0۲1 از نظر بدهی ناخالص دولت در رتبه 
1۲4 قرار گرفته بود اما در سال ۲0۲۲ توانسته است 9 
کشور را پشت سر بگذارد و در جایگاه 1۳۳ قرار گیرد.

بر اســاس آمار صنــدوق بین المللی پــول ژاپن 
بدهکارترین کشور جهان در ســال ۲0۲۲ بوده 
است. بدهی دولت ژاپن نسبت به تولید ناخالص 
داخلی در این سال ۲14 درصد بوده است. یونان با 
بدهی 19۲ درصدی و اریتره با بدهی 1۶۳درصدی 
به ترتیب در رتبه های دوم و ســوم از این نظر قرار 
گرفته اند. آمریکا به عنــوان دومین اقتصاد بزرگ 
دنیا عنوان هجدهمین دولت بدهکار جهان را دارد. 
بدهی دولت آمریکا به تولید ناخالص داخلی این 
کشور در ســال ۲0۲۲ بالغ بر 110 درصد برآورد 
شــده که با توجه به حجم اقتصاد این کشور رقم 
قابل ملاحظه ای است. بحرین از این نظر در رتبه 
15 جهان، انگلیس در رتبه 19، فرانســه در رتبه 
۲۳، اردن در رتبه ۲5، اوکراین در رتبه 40، برزیل 
در رتبه ۳۶، عمان در رتبه 40، قطر در رتبه 110، و 

عراق در رتبه 114 قرار گرفته اند.
 

معافیت  و تخفیف مالیاتی فرزند 
سوم ابلاغ شد

رئیس سازمان امور مالیاتی معافیت های مالیاتی 
قانون حمایــت از خانواده و جوانــی جمعیت و 
قانون بودجه امســال را ابلاغ کرد. ســید محمد 
هادی سبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی در 
بخشــنامه ای به تبیین ماده 18 قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت و بند )ص( تبصره ۶ قانون 

بودجه سال 140۲ کل کشور پرداخت.
در نامه ابلاغی از سوی رئیس سازمان مالیاتی آمده 
است: پیرو بخشنامه شماره 5 /140۲ /۲00 مورخ 
۲7 /0۲ /140۲ درخصوص ابلاغ مقررات مربوط به 
احکام بند )و( تبصره 1۲ و بند )ص( تبصره ۶ قانون 
بودجه سال 140۲ کل کشــور و نظر به سوالات و 
ابهامات مطرح شده راجع به بند 9 بخشنامه مذکور، 
به اطلاع می رساند؛1- طبق مفاد تبصره بند )ت( ماده 
1 قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت )مصوب 
۲4 /07 /1400(، اســتفاده از معافیــت مالیاتی 
موضوع ماده 18 قانون مذکور، مشروط به آن است 
که نرخ باروری شهرستان محل زادگاه پدر یا فرزند، 
بالای ۲/5 نباشد. ۲- با توجه به حکم صدر ماده 18 
قانون یاد شده، پدر و مادر هر دو به صورت همزمان 
در صورت احراز سایر شــرایط، امکان استفاده از 
معافیت مالیاتی موضوع ماده 18 قانون یاد شده را 
دارا می باشند. ۳- اشخاص مشمول ماده 18 قانون 
فوق، با رعایت سایر قوانین و مقررات مربوط، برای 
هر یک از فرزندان سوم و هر تعداد فرزند متولد شده 
بعد از فرزند سوم )با رعایت شرط تاریخ تولد از 1 /8 
/1400 و به بعد(، بدون اعمال محدودیت درخصوص 
تعداد فرزندان، به مدت سه سال به شرط تصویب در 
قوانین بودجه سنواتی می توانند از تخفیف مالیاتی 
موصوف، اســتفاده نمایند. نماینــدگان مردم در 
مجلس هنگام تصویب قانون بودجه سال جاری، 
با تصویب بند الحاقی ۲ تبصــره ۶ لایحه بودجه، 
خانواده هایی که فرزند سوم آنها از آبان ماه 1400 به 
بعد متولد شده باشد را مشمول تخفیف 15 درصدی 

مالیاتی به ازای هر فرزند کردند.

اخبار
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وزیــر نفت بــا اشــاره به اســتقبال گســترده 
شرکت های خارجی از نمایشــگاه ایران پلاست، 
گفــت: تحریم ها در حــوزه نفــت و گاز در حال 
بی اثر شــدن اســت. »جواد اوجی« بــا حضور 
در هفدهمین نمایشــگاه ایران پلاســت، افزود: 
بــا همــت متخصصــان و ســازندگان توانمند 
کشــور، به جــز پالایشــگاه های فراســرزمینی 
 بــه پتروشــیمی های فراســرزمینی هــم ورود 

کرده ایم.
وی درباره همکاری با شرکت های روسی، گفت: 
برای توســعه هفت میدان نفتی با شــرکت های 
نفتی روســیه قرارداد داریم و همکاری می کنیم. 
اوجی ادامه داد: هم در بخش بالادســتی و هم در 
بخش پایین دستی تفاهم نامه هایی با شرکت های 
روس از جمله گازپروم منعقد کرده ایم و فازهای 
نخســت بعضی از میادین به بهره برداری و تولید 

نفت رسیده است.
وزیر نفت درباره میدان آرش نیز گفت: جمهوری 
اسلامی از ســهمش نخواهد گذشــت و مشکل 

این میدان هم مانند ســایر میادین مشــترک با 
 مذاکرات وزارت خارجه با طرف کویتی حل و فصل 

می شود. 
وی همچنین دربــاره طرح میانکالــه گفت: هر 
طرحی کــه مجوز محیط زیســت دارد عملیاتی 
می شــود. اوجی دربــاره میعانــات گازی روی 
آب، خاطرنشــان کرد: با شــروع بــه کار دولت 
ســیزدهم، 87 میلیــون بشــکه میعانــات 
 گازی روی آب داشــتیم که مدام بــه تعداد آن 

افزوده می شد.
وی بــا یــادآوری اینکــه وزیــر ســابق نفت با 
رئیــس جمهور ســابق بــرای نگهداشــت این 
میعانــات مکاتباتی انجــام داده بــود، ادامه داد: 
در دولــت ســیزدهم بــرای میعانــات گازی 
بازار خوبــی پیدا کردیــم، بر این اســاس هیچ 
بشــکه ای در بحــث میعانــات گازی روی آب 
 نداریم، ضمــن اینکه مصــارف بیــش از تولید

 است. 
وزیر نفت گفت: در یکی دو دهه گذشــته توجه 

چندانی به زنجیره ارزش نمی شد و روی تولید مواد 
اولیه و صنایع پتروشیمی صنایع پایه پتروشیمی 
ســرمایه گذاری می شــد. اما در این دولت قصد 
داریم به طور عمده توســط بخش خصوصی وارد 
زنجیره ارزش شــویم و از خام فروشی جلوگیری 
 کنیم؛ ضمن اینکــه این زنجیــره تحریم ناپذیر 

است.
وی تاکید کرد: برگزاری نمایشــگاه ایران پلاست 
به بحث ورود بــه زنجیــره ارزش کمک می کند 
و در این دوره شــاهدیم بیش از ۲1۲ شــرکت 
خارجی در این نمایشــگاه حضــور دارند. اوجی 
تأکید کرد: رشــد اقتصادی گروه نفــت و گاز در 
ســال 1400 و 1401 بیــش از 10 درصد بوده 
 یعنی بالاترین رشد اقتصادی را در مقایسه با سایر 

گروه ها داشته ایم.
وزیر نفــت اظهــار داشــت: ایــن نمایشــگاه 
محلی مناســب برای صــدور خدمــات فنی و 
مهندســی اســت و جمع فعالان پتروشــیمی 
در این نمایشــگاه به هم افزایــی در این صنعت 

کمــک می کنــد. وی تصریح کــرد: مشــکلات 
موجــود در ایــن صنعــت بــا برگــزاری این 
 نمایشــگاه ها، رایزنی ها و گفتگوهــا حل و فصل 

می شود.
نمایشــگاه ایران پلاســت، بزرگ تریــن رویداد 
صنعــت پلاســتیک در غــرب آســیا و یکی از 
نمایشــگاه های معتبــر صنعــت پلاســتیک 
جهــان یکشــنبه، ۲۶ شــهریور با مشــارکت 
 780 شــرکت داخلــی و خارجی آغــاز به کار 

کرد.
 ایــن نمایشــگاه در چهار گــروه مــواد اولیه، 
محصــولات پیش ســاخته و ساخته شــده، 
ماشــین آلات و تجهیزات و خدمات و با مشارکت 
550 شرکت داخلی و ۲۳0 شــرکت خارجی از 
جمله کشورهای آلمان، اســپانیا، ایتالیا، چین، 
ترکیه، کره جنوبی، تایوان، ســوریه و هند برگزار 
می شــود. قــدرت گرفتــن صنعت پلاســتیک 
 کشــور یکی از مزایای برگزاری این نمایشــگاه 

بوده است.

وزیر نفت خبر داد:

توسعه هفت میدان نفتی با همکاری روسیه
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معاون امور رفاهی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
از اســتقبال ۶.5 میلیون خانوار از طرح کالابرگ 
الکترونیکی  خبر داد. علیرضا عسکریان در مورد 
طرح جدیــد خرید اینترنتی کالاهای مشــمول 
کالابرگ اظهار داشــت: خرید  اینترنتی کالاهای 
مشمول کالابرگ، مانند ســایر خریدهای دیگر 
اینترنتی کالاهایی انجام می شــود و هنگام اتمام 
مرحله خرید، از خریدار سؤال می شود که آیا تمایل 
دارد از اعتبار کالابرگ استفاده کند، که اگر دکمه 
بله را فشار دهد، از اعتبار کالابرگ در خرید اینترنتی 

هم می تواند استفاده کند.
وی گفت: در حال حاضر 5 دهک کم درآمد جامعه 
شامل حدود 41 تا 4۳ میلیون نفر تحت پوشش 
طرح کالابرگ الکترونیکی قــرار دارند؛ ما با یک 
فروشگاه بزرگ اینترنتی ارتباط گرفته ایم که خرید 
اینترنتی کالابرگ هم از این طریق امکان پذیر است 
و تا آخر هفته فروشگاه های اینترنتی دیگر هم به 

این طرح اضافه می شوند.
معــاون امــور رفاهی وزیــر تعاون اضافــه کرد: 
فروشگاه های اینترنتی در صورت تمایل می توانند 
نرم افزار فــروش خود را بــه ســامانه کالابرگ 
الکترونیکی متصل کنند و نرم افزارهای آنها باید با 
سوئیچ کالابرگ الکترونیک هماهنگ شود؛ ثبت نام 
از آنها انجام  و با آنها ارتباط برقرار می شــود و خود 
ما نرم افزار کالابرگ را به نرم افزارهای آنها متصل 

می کنیم؛ بدین ترتیب مردم می توانند همان گونه 
که کالاهای معمولی را از طریق اینترنت خریداری 
می کنند، کالاهای مشمول کالابرگ الکترونیکی را 

هم از این طریق می توانند خریداری کنند.
عسکریان در مورد استقبال مردم از طرح کالابرگ 
الکترونیک بعد از پیوســتن دو دهک 4 و 5 به این 
طرح اظهار داشــت: در یک ماه اخیر که دو دهک 
جدید اضافه شدند، 1.۳ میلیون خانوار از این طرح 
استقبال کردند و با توجه به اجرای طرح که از ابتدا 
به صورت پایلوت انجام شده بود، در مجموع تاکنون 
۶.5 میلیون خانوار از طرح کالابرگ الکترونیکی در 
سراسر کشور استفاده کرده اند. وی اضافه کرد: میزان 
استقبال خانوارها با اضافه شدن دو دهک نسبت به 
دوره قبلی و مشابه، چهار برابر افزایش یافته است. 
به گفته عسکریان تاکنون 1۲0 هزار فروشگاه در 
سراسر کشــور به طرح کالابرگ متصل شده اند؛ 
همچنین 15 هزار شعب فروشگاه های زنجیره ای 
که در مجموع 1۳5 هزار فروشــگاه و شعبه شامل 
می شود، متصل هستند. به گفته معاون امور رفاهی 
وزیر تعــاون، طرح کالابرگ الکترونیکی شــامل 
11 قلم کالا مانند شیرخام، ماســت، پنیر، مرغ و 
تخم مرغ، قند و شــکر، روغن، برنج، گوشت قرمز، 
حبوبات و ماکارونی است که این کالاها استاندارد 
بوده و به قیمت سال 1401 برای استفاده کنندگان 

از کالابرگ الکترونیک ارائه می شود.

رئیس اتحادیه مشاورین املاک استان تهران به 
بیان توضیحاتی درباره وجود تبانی بین مشاورین 
املاک و معاملات ســوری برای افزایش قیمت 

مسکن پرداخت. 
کیانوش گــودرزی رئیس اتحادیه مشــاورین 
املاک اســتان تهران گفت: از ابتدای فروردین 
ماه تاکنون 140 تا 150 بازرســی از مشاورین 
املاک تهران داشتیم و دو بار از تمام مشاورین 
املاک تهران بازرســی و گشــت ویژه داشتیم 
 و بــا کمک تعزیــرات ایــن گشــت ها را ادامه 

داده ایم.
وی ادامــه داد: در این ۶ ماه هــزار و 4۲0 مورد 
مشــاور املاک بدون مجوز را بــه اتاق اصناف و 

اماکن معرفی کرده ایم. 
11 هزار واحد صنفی مشاوره املاک دارای پروانه 
کسب داریم. چیزی حدود ۲ درصد دیگر به هزار 
و 4۲0 مورد مشاوره املاک بدون مجوز نیز باید 
اضافه کنیم زیرا ممکن است مورد بازرسی قرار 
نگرفته باشند. وی خاطرنشــان کرد: ما در حال 
اجرای طرح ســاماندهی و قانــون مداری برای 

مشاورین املاک هستیم.
 اینکه گفته شده 11 تا 1۲ هزار بنگاه بدون پروانه 
داریم درست نیست و ما در دو بار گشت زنی به 

این مسئله نرسیده ایم.
رئیــس اتحادیــه مشــاورین املاک اســتان 

تهــران گفــت: مــا بایــد کاری کنیــم که به 
صورت الکترونیکــی جلوی واحدهــای بدون 
پروانه گرفته شــود و آنقدر گشــت و بازرسی 
نداشــته باشــیم. کــد رهگیری جــز وظایف 
 مشــاورین املاک اســت و بایــد ایــن اقدام 

را انجام دهند.
وی در ادامه وجود تبانی بین مشــاورین املاک 
برای انجام معامله سوری و افزایش کاذب قیمت 
مســکن را تأیید کرد و گفت: این مسئله در هر 
صنفی ممکن است وجود داشته باشد ولی این 
مسائل خیلی در افزایش قیمت مسکن تأثیر گذار 
نبوده است. در پردیس شاهد نابسامانی زیادی 

بودیم که ساماندهی شد. 
به عنوان مثال خانه ۳ میلیاردی در پردیس بعد 
از این اقدامات 700 تــا 1 میلیارد کاهش یافت. 
در تهران هم شاهد افت 10 تا 15 درصد قیمت 

مسکن هستیم.
گودرزی گفت: مشــاورین املاک از ســالیان 
گذشــته یک درصد حق کمیسیون می گرفتند 
و باعث گرانی مسکن نیز نمی شدند. ولی وقتی 
پلتفرم های فضای مجازی راه اندازی شــد افراد 
ملک شأن را با هر قیمتی که می خواهند عرضه 
می کنند و باعث مشکلات گرانی مسکن شده، کار 
مشاورین املاک را هم سخت کرده اند و مشاور 

املاک هم مقصر شناخته می شوند.

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران با بیان اینکه تعدادی خودرو وارداتی 
از گذشــته در گمرکات مانده و تعدادی هم به تازگی وارد شده است، 
گفت: در صورتی که صاحب کالا و گمرک درخصوص ارزش گذاری این 
خودروها به توافق نرسیدند، این خودروها به عنوان اموال متروکه اعلام  

و به مزایده گذاشته می شود.
مهدی اسلام پناه در پاسخ به این سوال که تاکنون چند دستگاه خودرو 
وارد گمرکات شده و چند دســتگاه خودرو از گمرکات ترخیص شده 
است، اظهار داشــت: تاکنون حدود 5 هزار دستگاه خودرو وارد کشور 
شده که تعدادی از این خودروها هنوز در گمرک است. رئیس سازمان 
ملی استاندارد ایران افزود:  علت دپوی این خودروها در گمرکات، عدم 
توافق صاحب کالا و گمرک درخصوص ارزش گذاری است در واقع  این 

خودروها در ابتدا باید ارزش گذاری شود تا امکان اظهار و ترخیص آنها 
فراهم شود. 

وی با اشاره به وجود 1۲17 دستگاه خودرو تجاری و سواری وارداتی در 
گمرک بندر شهید باهنر بیان داشت: تعدادی از این خودروها از گذشته 
در گمرک بوده و تعدادی نیز اخیرا وارد گمرک شده است، علت دپوی 
این خودروها اختلاف صاحب کالا با گمرک در خصوص ارزش گذاری 
است، بنابراین  در جسله ای که اخیرا در اســتان هرمزگان برای روان 
سازی ترخیص کالاهای رسوب شــده در گمرکات برگزار شد، مقرر 
شد در صورتی که صاحب کالا و گمرک درخصوص ارزش گذاری این 
خودروها به توافق نرسیدند، این خودروها به عنوان اموال متروکه اعلام  
و به مزایده گذاشته شود تا شرایط ترخیص آن از گمرکات فراهم شود. 

اسلام پناه گفت: سازمان  استاندارد ایران کاملا موافق واردات خودروی با 
کیفت و رقابتی است، اما برخی مغلطه می کنند مبنی بر اینکه سازمان 
استاندارد مخالف واردات خودرو است. رئیس سازمان ملی استاندارد 
ایران بیان داشت: طیفی از اشخاص حقیقی و حقوقی حاضر نیستند 
خطاها و مشــکلاتی که در حوزه واردات خودرو متعلق به آنها اســت 
را بپذیرند و لذا نقطه های تاریک خود را پشــت هیمنه سازمان ملی 

استاندارد پنهان می کنند.
وی با تاکید بر اینکه ســازمان ملی اســتاندارد بــا واردات میلیون ها 
خودروی با کیفیت و رقابتی هم موافق است، گفت: برخی ظرفیت این 
واردات را ندارند و می گویند سازمان اســتاندارد مخالفت می کند در 

حالی که اینطور نیست.  

وجود ۱۲ هزار بنگاه مسکن بدون جواز کذب استاستقبال 6.5 میلیون خانوار از طرح کالابرگ الکترونیکی

5 هزار دستگاه خودرو وارد کشور شده است
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3 بازار

مدیرکل فرودگاه های استان خراسان رضوی از افزایش ۱۵ درصدی پروازها 
و ۳۰ درصدی تعداد مسافران به مشهد مقدس در ایام پایانی ماه صفر نسبت 
به سال گذشته خبر داد. محمود امانی با اشاره به رکوردشکنی پروازهای 
مشــهد در ایام پایانی ماه صفر، اظهار کرد: تعداد سفرهای هوایی و زائران 
جابه جا شده در فرودگاه مشهد طی روزهای پایانی ماه صفر به منظور زیارت 
حرم رضوی، با افزایش در تعداد پروازها و مسافران نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته همراه شده است.
وی ادامه داد: تعداد پروازها در این ایام نسبت به مدت مشابه )پایان ماه صفر 

سال گذشته( ۱۵ درصد افزایش یافته است.در این ایام تعداد مسافرانی که 
توسط ناوگان هوایی به مشهد مقدس ســفر کرده اند ۳۰ درصد بیشتر از 

مدت مشابه سال گذشته به ثبت رسیده است.
وی افزود: از ســوی دیگــر دیروز شــنبه 2۵ شــهریورماه 2۰۰ پرواز به 
منظور تســهیل تردد مســافران در نظر گرفته شــد که حدود ۳۱ هزار 
مســافر را به مشــهد مقدس منتقــل کردنــد. مدیــرکل فرودگاه های 
اســتان خراســان رضوی تصریح کرد: زائران علی بن موســی الرضا)ع( 
توجــه داشــته باشــند کــه بلیــت پروازهــای فوق العاده بــه مقصد 

 مشــهد مقدس نیــز از طریــق ســایت های رســمی و با نــرخ مصوب 
به فروش می رسد.

وی ادامه داد: فرودگاه مشــهد در دهه آخر صفر امســال ضمن برپایی ۳ 
موکب با اجرای برنامه های فرهنگی و مذهبی اعم از سرود، تئاتر خیابانی، 
دمام زنی و غیره به استقبال از زائران رضوی رفت. امانی بنی تصریح کرد: با 
توسعه تسهیلات و امکاناتی چون پارکینگ خودروها، تجهیز نمازخانه ها 
و زیباسازی محیطی در پی ارائه خدمات و تسهیلات رفاهی در خور شأن 

زائران دهه آخر صفر هستیم.

بازار مسکن از ابتدای سال جاری تا کنون وضعیت باثباتی داشته به طوری 
که دبیر اتحادیه مشاوران املاک تهران در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار 
ایرنا، بر این باور است که ثابت ماندن قیمت دلار، ارز و در کنار آن نهاده های 
ساختمانی موجب شده تا شــاهد آرامش در بازار مسکن باشیم. بازار لجام 
گسیخته مسکن و نبود نظارت کافی بر آن ســبب شد تا در سالهای اخیر، 
قیمت این نیاز ضروری مردم چه در بخش خرید و فروش و چه رهن و اجاره 
حتی از حد تصور نیز فراتر رفته و خرید مســکن را به خصوص برای خانه 

اولی ها تبدیل به یک رویا کند.
به همین منظور دولت ســیزدهم اقدامات زیادی از تولید گرفته تا نظارت 
در این بــازار در بخش های مختلــف از جمله برخورد با مشــاوران املاک 
غیرمجاز و ســوداگران را به صورت جدی در دســتور کار قــرار داده و با 

وجود مشکلات بیشمار اما در حال پیاده ســازی آنها است. اما در ماه های 
اخیر به خصــوص در فضای مجــازی، اخباری جهت دار بــا هدف تزریق 
التهــاب و انتظــارات تورمی به بــازار منتشــر و تلاش می شــود مردم 
را برای خرید واحدهای مســکونی بــا قیمت های بالا فریــب دهند. این 
در حالی اســت که دبیر اتحادیه مشــاوران املاک تهران در گفت وگوی 
اختصاصی با خبرنگار ایرنا، بر این باور اســت که ثابت ماندن قیمت دلار، 
 ارز و در کنــار آن نهاده های ســاختمانی موجب شــده تا شــاهد آرامش 

در بازار مسکن باشیم.
ســعید لطفی افزود: بر همین اســاس با تداوم این شــرایط، به طور قطع 
در نیمه دوم سال قیمت مســکن بالا نخواهد رفت. وی با اشــاره به لزوم 
افزایش نقش نظارتی دولت بــر قیمت ارز، طلا و نهاده های ســاختمانی، 

تصریح کرد: دولت با اعمال سیاســت هایی می تواند قیمت مصالح و نهاده 
های ساختمانی را کنترل تا افزایشی نداشــته باشند که در این صورت، در 
 نیمه دوم امسال شــاهد اتفاق خاصی در خصوص افزایش قیمت مسکن 

نخواهیم بود.
لطفی با بیان اینکــه فایل های فروش واحدهای زیــادی در بنگاه ها وجود 
دارد اما تقاضای چندانی وجود ندارد، تاکید کرد: سازنده ها و افراد پول نیاز 
با تخفیف های متفاوت، واحدهای خود را با ایــن هدف که زودتر به فروش 
رسانده و بتوانند به پول دست یابند عرضه کردند، اما همچنان تقاضای زیادی 
وجود ندارد. وی ادامه داد: البته هنوز افرادی نیز هستند که با توجه به اینکه به 
پول در زمان حاضر نیاز ندارند، تمایلی برای فروش واحدهای خود با تخفیف 

نیستند و واحدها را با قیمت های روز عرضه می کنند.

دبیر شورای عالی شهرســازی و معماری ضمن اعلام تصویب طرح جامع 
شهر مبارکه و ضوابط بلندمرتبه سازی در سمنان از موافقت شورا با الحاق 
در مجموع بیش از ۴۰۰ هکتار اراضی برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 

به محدوده شهرهای رفسنجان، سیرجان و آران و بیدگل خبر داد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، خسرو دانشجو از برگزاری نهمین جلسه 
شورا عالی شهرسازی و معماری در سال جاری و الحاق بخشی از اراضی به 

محدوده برخی شهرها برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن خبر داد.
معاون معماری و شهرسازی گفت: الحاق اراضی 278 هکتاری به محدوده 
شهر رفســنجان به منظور تامین زمین برای طرح نهضت ملی مسکن در 

نهمین جلسه شورا با توجه به نیازهای شهر رفسنجان با نظر تمامی اعضا 
و نظر کمیته فنی شورا، مصوب شد. همچنین، الحاق اراضی ۱۰۴ هکتاری 
به محدوده شــهر ســیرجان در کرمان برای طرح نهضت ملی مسکن با 
ملاحظاتی از جمله تامین ســرانه فضای سبز، تامین سرانه های خدماتی، 

عدم تداخل قانونی با حریم قانونی اراضی پادگان به تصویب رسید.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: شورای عالی شهرسازی و معماری با 
بلندمرتبه سازی در شهر سمنان به شکل پهنه ای با اکثریت آرای اعضای 
اصلی شورا رای مثبت داد. به گفته دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری، 
طرح جامع شــهر مبارکه با جمعیتی بالغ بر 9۳ هزار نفر در افق ۱۴۱7 با 

رعایت ملاحظاتی همچون تامین حداقل سرانه ۱۵ متر فضای سبز برای 
شهر مبارکه، حفظ اراضی کشاورزی و باغات مجموعه شهر مصوب شد.

وی تاکید کرد: توصیه مجموعه شورای عالی شهرسازی و معماری به شهر 
مبارکه و مسئولان محلی این بود تا نسبت به گسترش فضای سبز تا جایی 
که ممکن است توجه داشته باشند و همچنین مقرر شد تا جاده ارتباطی 
بین شــهر مبارکه و کارخانه فولاد مبارکه در حاشیه جاده ارتباطی حتما 
توسط فولاد مبارکه درختکاری و آبیاری شود. دانشجو همچنین از الحاق 
26 هکتار اراضی منفصل به شــهر آران و بیدگل برای اجرای طرح نهضت 

ملی مسکن خبر داد.

مدیرکل دفتر شرق آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت گفت: در اوایل امسال 
صادرات ۳86 میلیون دلاری کالای ایرانی به چین را شاهد بوده ایم. با آغاز به کار 
دولت سیزدهم، تمرکز بر رشد تجارت و افزایش سهم صادرات غیرنفتی با کشورهای 
مختلف در دستور کار قرار گرفت. همزمان با اتمام ماه دوم امسال، گمرک ایران 
کارنامه تجارت خارجی کشور در 2 ماهه امسال را اعلام کرد و خبر داد تجارت ایران 

به 2۵ میلیون و 7۳2 هزارتن و به ارزش ۱۵ میلیارد و ۴۵۴ میلیون دلار رسید.
کاوه دلیری مدیرکل دفتر شرق آسیا و اقیانوســیه سازمان توسعه تجارت ایران 
گفت: بازار چین ظرفیت های بســیار بالایی دارد تنوع بخشی به سبد صادراتی 
را داشته باشیم همچنین توصیه ما این اســت که بخش خصوصی هم درداین 
بازار ورود کند. او گفت: در واقع کشــور چین دارای ظرفیت های بالایی باتوجه 
به برگزاری نمایشــگاه های تجارتی دارد مهم تلقی و ارزیابی می شود. به گفته 
مدیرکل دفتر شرق آسیا و اقیانوسیه سازمان توســعه تجارت ایران، شرکت ها 

باید با تعدد و تنوع  زیاد و گسترده در بازار  چین حضور یابند. دلیری گفت: به طور 
کلی چیزی که می تواند سبد محصولاتی ما را متنوع و افزایش دهد این است که 
توسعه تجارت در بخش نمایشگاهی میان ایران و چین افزایش یابد،به نظر من 
 باید در تمامی حوزه ها وارد بازار چین شویم چون این کشور دارای ظرفیت های 

عظیمی است.
او گفت: چیزی که در اصل واردات و صادرات مهم تلقی می شود تراز تجاری میان 
دو کشور است ما با کسور چین تجارت فی مابین دو طرفه داریم به طوری که بخشی 
از نیاز کشور از چین وارد و بخش دیگر صادر می کنیم. مدیرکل دفتر شرق آسیا و 
اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت ایران گفت: ما نباید به این موضوع فکر کنیم که نه 
باید واردات کاهش ،صادرات افزایش یابد این منظر اشتباه است چرا که سود میان 
کشورها عملا یک طرفه خواهد شد. دلیری گفت: به نظر من باید ما در کالاهایی 
که توانمند و دارای پتانسیل های بالایی هستیم صادرات داشته باشیم کشور چین 

در سبد محصولات نهایی می تواند رقیب کشور باشد و سیاست ما هم حمایت از 
داخل است. او گفت: در واقع اولویت ما حمایت از تولید کننده داخل است و بعضا 
واردات در بخشی از کالاها و نه تنها از کشور چین بلکه از تمامی کشورها صورت 
می گیرد. به گفته او،در اوایل امسال صادرات ۳86 میلیون دلاری کالای ایرانی به 

چین را شاهد بوده ایم.
مدیرکل دفتر شرق آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت ایران گفت: در واقع اگر 
تولید کننده داخلی وجود داشته باشد حمایت ما داخل است در حال حاضر ما در 
برخی از کالاها مانند قطعات خودرو که وارد می کنیم در بعضی مواقع صادر هم می 
کنیم. دلیری این را هم گفت: خوشبختانه کشور ما در قطعه سازی خودرو قوی است 
و توانسته در برخی از قطعات حرف اول را بزند، همچنین تکمیل زنجیره صادرات از 
جمله مواردی است که باید به آن توجه کرد تا بتوان در بازارهای صادراتی حضوری 

دائمی و تثبیت شده داشته باشیم.

رشد ۱۵ درصدی پروازهای مشهد مقدس 

ثبات قیمت نهاده های ساختمانی

الحاق ۴۰۰ هکتار زمین به ۳ شهر برای ساخت مسکن ملی

صادرات ۳۸۶ میلیون دلاری کالای ایرانی به چین 
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به گفته رئیس اتحادیه فروشــندگان 
چرم و لوازم کفش و کیف تهران امسال 
در بازار کیف و کفش بــه دلیل رکود 
بازار و گرانی هــای بیش از حد خبری 
از مدرسه بازار نیســت. سعید حیاتی، 
رئیس اتحادیه فروشندگان چرم و لوازم 
کفش و کیف تهران با بیان مطلب فوق 
بیان کرد: گرانی مواد اولیه، مالیات، نرخ 
دلار به این رکود دامن زده اســت. به 
تازگی تعرفه هــای گمرکی چند برابر 
شده و این باعث بالا رفتن قیمت تمام 

شده کیف و کفش شده است.
وی وضعیت کسب وکار صنف خود را 
اینگونه توصیف کرد: اینک که درآستانه 
بازگشایی مدارس هســتیم و در سال 
های پیش، قبل از اینکه شــهریور ماه 
آغاز شــود رونقی در بازار به وجود می 
آمد که به آن مدرسه بازار می گفتند. 
اما امسال با توجه به رکود بازار و گرانی 
های حاصل از تــورم، خبری از رونق و 

مدرسه بازار نیست.
حیاتی اظهار کرد: مــردم دیگر توان 
مالی و تمایلی به خرید کیف وکفش را 
ندارند. گرانی مواد اولیه، مالیات های 
سنگین، نوســان نرخ ارز، هزینه های 
جانبی مالیات ارزش افزوده هم مزید بر 
علت و باعث شده امسال کسبه فروش 
موسمی شــهریور را از دست بدهند. 
رئیس اتحادیه فروشندگان چرم و لوازم 
کفش وکیف تهران به افزایش مالیات 
ها اشاره کرد و گفت: ایتا کدها و ضرایب 
مالیاتی که به صورت کاملا غیر اصولی 
انجام شده و اصالتی در آنها نیست برای 
اصناف مشکل زا شــده است. افزایش 
چند برابری مالیــات ها چالش جدی 

اصناف شده است.
او افزود: هم اکنون ما باید در اوج فروش 
پاییزه خود باشیم ولی همچنان رکود 
در بازار حکم فرماست، علاوه بر گرانی 
و تورم و قیمت دلار صنف ما در بخش 
واردات کالاهای اولیه هم با مشکلاتی 
دست به گریبان است. رئیس اتحادیه 
فروشندگان چرم و لوازم کفش وکیف 
تهران ادامه داد: بالا رفتن قیمت دلار و 
محدودیت های وارداتی از یک ســو و 
تعرفه های گمرکی که به تازگی چند 
برابر شده بازرگانان ما را بسیار آزار می 
دهد و خود دلیل دیگر افزایش قیمت 
مواد اولیه و در نتیجه بالا رفتن قیمت 

تمام شده کالاست.

حیاتــی ادامــه داد: تعــدادی از 
تولیدکنندگان کیف و کفش سرمایه 
در گردش محــدودی دارند. بالا رفتن 
قیمت ها باعث شده واردگنندگان مواد 
اولیه کالاهای خــود را فقط به صورت 
نقدی به تولیدکنندگان می فروشــند 
و چون بعضــی از تولیدکنندگان توان 
خرید نقدی ندارند تولید کاهش یافته و 
رکود در بازار شدیدتر از قبل شده است.

وی با بیان اینکه صنعت کیف و کفش از 
صنایع تولیدی مهم کشور است گفت: 
این صنعــت قابلیــت ارزآوری بالایی 
دارد و 6۰ درصد بومی ســازی شده، 
ولی ما برای تهیه مواد اولیه مثل چرم 
و مواد پتروشیمی مشــکل داریم. این 
صنعت جزو)SME( بنگاه های کوچک 
و متوسط  فعال در دنیاست و همه جا 
از این کارگاه های کوچک با شش نفر 
پرسنل حمایت ویژه ای می شود. چون 
راه اندازی یک خــط تولید با کمترین 

سرمایه بسیار ارزشمند است.
رئیــس اتحادیه فروشــندگان چرم و 
لوازم کفش وکیف تهــران ادامه داد: 
این کارگاه های تولیــدی را با کارگاه 
های بسته بندی مدرن هماهنگ کرد 
و هولدینگ های موفقــی را دایر نمود 
و صادرات را افزایش دهیم. متاســفانه 
ما در حال حاضر هم در بخش صادرات 
مشــکل داریم و هم این کارگاه های 
کوچک برای تامیــن مواد اولیه خود با 
مشکلاتی روبه رو هستند که مهمترین 
آنها قیمت بالای این کالاست. او گفت: 
بخش زیادی از مواد اولیه صنف داخل 
کشور موجود است و تامین آنها راحت 
تر است؛ اما نزدیک به ۳۰ درصد از مواد 
اولیه را باید از چین و ایتالیا وارد کنیم 

که این مورد سختی های زیادی دارد.
حیاتی در خاتمه بیان کرد: از مسئولان 
خواهشــمندیم، هنگام اتخاذ تصمیم 
های مهم، ارگان هــای دولتی ذیربط 
با کارشناســان اصناف و هیئت مدیره 
اتحادیه ها مشــورت نمایند تا اینقدر 
اصناف مورد آزمون خطا قرار نگیرند. 
این مصوب شــدن قوانین و بعد به بن 
بست رسیدن و منسوخ شدن آن برای 
اصناف مشکلاتی ایجاد می کند. لازم 
است هماهنگی بیشتری بین مسئولان 
وزارت صمت، اتــاق اصنــاف و اداره 
دارایی، بیمه تامیــن اجتماعی و بانک 

ها به وجود بیاید.

نوسازی مسکن روستایی 
از مهم تریــن برنامه هایی 
است که زمینه ساز افزایش 
مقاومت واحدهای مسکن 
روستایی در برابر حوادث 
طبیعی می شود و اجرایی شــدن این امر نیازمند 
همکاری بیشــتر بانک ها اســت. ارائه تسهیلات 
ساخت در کنار تولید مســکن یکی از برنامه هایی 
بوده که همواره در دولت سیزدهم به آن توجه شده 
و اجرای این  برنامه تعاملی وزارت راه و شهرسازی، 

بانک مرکزی، شورای پول و اعتبار و همچنین بنیاد 
مســکن به عنوان یکی از کارگزاران اجرای قانون 

جهش تولید مسکن در دستور کار بوده است.
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در کنار تولید مسکن 
در شهرهای کوچک و سایر شهرهایی که در توافق 
با وزارت راه و شهرسازی اجرای آنها را برعهده دارد 
نسبت به ساخت مسکن در مشــارکت با مردم در 
مناطق روستایی و همچنین مناطق دچار آسیب از 

حوادث طبیعی اهتمام داشته است. 
مسکن روستایی با سرعت مناسبی در روستاهای 
کشور در مشــارکت با مردم و بر اســاس نیازهای 
این دسته از متقاضیان در مناطق مختلف در حال 

ســاخت اســت و هم اینک به گفته مسئولان آن 
بنیاد بیش از 28۵ هزار واحد در قالب نهضت ملی 
و تعــدادی واحد نیز در قالب مســکن محرومان و 
بازسازی واحدهای مسکونی در مناطق آسیب دیده 
در حال ساخت است و به مردم و متقاضیان تحویل 

می شود. 
پرداخــت بــه موقع تســهیلات مســکن یکی از 
سیاست هایی اســت که بنیاد مســکن پیگیر آن 
است و بانک ها نیز بر اســاس وظایفی که برعهده 
دارند بخشــی از تعهدات خــود را در اینباره جامه 
عمل می پوشــانند.  مجید جودی معاون مســکن 
روستایی بنیاد مســکن در این خصوص به باشگاه 

خبرنگاران جوان گفت: هدف گذاری صورت گرفته 
برای ساخت مسکن روستایی در کشور 2۰۰ هزار 
واحد است که در شرایط کنونی اجرای آن در دستور 
کار قرار گرفته اســت. او ادامه داد: بخش عمده ای 
از واحدهای مسکن روســتایی به بانک ها معرفی 
شده اســت به طوری که بیش از 2۱۰ هزار واحد 
برای دریافت تسهیلات به بانک های عامل معرفی 
شده که از این تعداد ۱6۰ هزار واحد به مرحله انعقاد 
قرارداد رســیده و عملیات اجرایی آنها شروع شده 
است. جودی تاکید کرد: روند همکاری بانک ها در 
پرداخت تسهیلات مناسب بوده و به زودی بخش 

زیادی از این واحدها به بهره داری خواهد رسید. 
معاون بازســازی مســکن روســتایی اظهار کرد: 
پیشنهاد افزایش تسهیلات ساخت مسکن به ۴۰۰ 
میلیون تومان را داده ایم که هنوز این نرخ تسهیلات 
به تصویب نرسیده و امیدواریم در آینده نزدیک در 
هیئت دولت با توجه به افزایش هزینه های ساخت 

مطرح شود.
تاکنــون حــدود 28۰ هــزار واحد روســتایی با 
حمایت های صورت گرفته دولت نوســازی شــده 

است، این در حالی است که به گفته معاون بازسازی 
و مسکن روستایی بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
در ســال 8۴ از ۵ میلیون و 6۰۰ هزار واحد مسکن 
روستایی، تنها ۵ درصد از آن مقاوم سازی شده بود 
که امروز این رقم به بیش از ۵۳ درصد رسیده است.

بر اساس اعلام بانک مســکن، پرداخت تسهیلات 
مسکن روستایی در کنار نهضت ملی مسکن یکی از 
تعهداتی است که بانک ها و به ویژه بانک مسکن در 
برنامه دارد. پرداخت تســهیلات روستایی با سود ۵ 
درصد است و به گفته سیدعباس حسینی مدیرعامل 
بانک مسکن سهمیه بانک برای پرداخت تسهیلات 

مسکن روستایی 6 هزار میلیارد تومان است.  
مدیرعامــل بانــک مســکن گفته اســت: ارزش 
قرارداد های منعقد شــده از مهرماه ۱۴۰۱ تا ۳۰ 
مردادماه معادل 2 هــزار و 6۳۰ میلیارد تومان به 
تعداد ۱۵ هزار و ۵۳۵ واحد است و متقاضیان با سود 
۵ درصد تسهیلات مسکن روستایی را طی حداکثر 
۱7 سال پرداخت خواهند کرد.   هم اینک تسهیلات 
مسکن روستایی معادل 2۰۰ میلیون تومان است 
که مردم در روستا های سراسر کشور باید نسبت به 

تشــکیل پرونده در بنیاد و معرفی بنیاد به بانک ها 
برای پرداخت تسهیلات اقدام می کنند.  

به گفته کارشناسان، مقاوم سازی ساختمان های 
روستایی و ســاختن واحد های مسکونی روستایی 
در مناطقــی کــه احتمــال خطــرات ناشــی از 
مخاطرات زمین شــناختی و همچنین سیلاب و 
دیگر رخداد های طبیعــی را دارد می تواند در روند 
مهاجرت معکوس موثر باشد.   بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی تسریع در اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
در شهر ها و به ویژه روستا ها را وابسته به پرداخت به 
موقع تسهیلات می داند و تاکید دارد تا بانک ها در 
پرداخت تسهیلات مسکن روستایی اهتمام بیش از 

گذشته داشته باشند.
نوسازی مسکن روستایی از آن دسته طرح هایی بود 
که در گذشته توجه چندانی به آن نمی شد و با توجه 
به آســیب پذیر بودن این واحد ها در برابر حوادث 
احتمالی مانند ســیل و زلزله شاهد خسارت های 
جانی و مالی زیادی در این بخــش بودیم، اما در 2 
سال گذشــته 28۰ هزار واحد روستایی نوسازی 

شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نوسازیمسکنروستاییجانتازهایمیگیرد

رونق تولید مسکن در روستاها 
۲۰۰هزارمسکنروستاییدرحالساخت

خبری از رونق و مدرسه بازار نیست

ضرورت همکاری بانکها با بازار مسکن
حسن محتشم، کارشناس مسکن

در حال حاضر ساخت و ســاز در دو حوزه فعال است. یکی بخش خصوصی اســت که تقریبا سالیانه 
۴۰۰ هزار واحد مسکونی تولید می کند. حوزه  دیگر به برنامه دولت برای ساخت سالیانه یک میلیون 
واحد مربوط می شود. در این بخش همکاری هایی با مجموعه های انبوه سازی آغاز شده که امیدواری 
را به افزایش عرضه مسکن بیشتر کرده است. ساخت سالانه یک میلیون مسکن در کنار بهبود روابط 
بین الملل، می تواند منجر به تقویت ارزش پول ملی، افزایش اشتغال شود و تاثیر قابل توجهی در مهار 

تورم و حتی ریزش قیمت مسکن دارد.
یکی دیگر از چالش های بازار مسکن این است که بانک ها وام های مربوط به بخش مسکن و نهضت ملی 
مسکن را به راحتی پرداخت نمی کنند. در واقع بروکراسی اداری که پیش پای انبوه سازان می گذارند 
باعث می شود انبوه ساز نتواند به موقع پول را دریافت کند و پروژه خود را پیش ببرد. این مورد نیز قرار 
شده است با جدیت پیگیری شود تا بانک ها را مکلف کنند و پرداخت تسهیلات با روند بهتری پیش برود.
دولت باید تعادل بین عرضه و تقاضا را در بخش مسکن ایجاد کند. از حدود ۱۰ سال قبل برآوردهایی 
صورت گرفت و اعلام شد که لازم است سالانه یک میلیون واحد مسکونی در کشور ساخته شود. اگر این 
اقدام انجام می شد تا سال ۱۴۰۴ به نقطه سر به سر می رسیدیم، اما طی این سال ها تولید یک میلیون 

مسکن محقق نشد. لذا با کسری در این بخش مواجهیم که باید جبران شود.
در رابطه با ساخت چهار میلیون واحد مسکونی در چهار سال نیز نکته این است این طرح عمدتا در حومه 
شهرها اجرا می شود اما در حال حاضر درون کلان شهرها متقاضیان از توانایی کافی برای خرید یا اجاره 
خانه برخوردار نیستند. دولت باید در این حوزه از توانایی بخش خصوصی برای افزایش تولید و عرضه  

مسکن در کلان شهرها استفاده کند و به تقویت آن بپردازد.
این مشکلات اگر بر طرف شــود امیدواریم که قراردهای عمده ای با انبوه ســازان بسته شود و صورت 

عملیاتی به خود بگیرد تا امیدوار باشیم تعداد قابل توجهی واحد برای بهره برداری وجود داشته باشد.
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فناوری و 
اطلاعات

بیتکوینچهزمانیبه۲۵۰هزاردلارمیرسد؟
بازار ارزهای دیجیتال با نوسانات غریبه نیست، اما چندین دلیل قانع کننده وجود 
دارد که باور کنیم بیت کوین می تواند طی ۲۴ ماه آینده به ارزش ۲۵۰ هزار دلار 

یا بیشتر برسد.
به گزارش کریپتوکارنسی، یکی از عوامل محرک، راه اندازی صندوق قابل معامله 
در بورس بیت کوین بلک راک اســت که می تواند حدود پنج میلیارد دلار ارزش 
داشته باشد. بلک راک برای تسهیل این معامله باید مقدار قابل توجهی بیت کوین 
به دست آورد. فشار خرید تقریبا یک میلیارد دلاری، قیمت بیت کوین را حدود ۱۰ 
درصد افزایش داده است بنابراین، بلک راک به تنهایی می تواند دارایی را به حدود 

۳۵ تا ۴۰ هزار دلار برساند.
هنگامی که این صندوق راه اندازی شد، توجه رســانه ها به آن جلب خواهد شد 
در نتیجه تبلیغات گسترده ای به وجود خواهد آمد که احتمالا مورد انتظارترین 
صندوق خواهد بود و تبلیغات گسترده ای را از بازار سهام به همراه خواهد داشت و 
باعث افزایش بیشتر قیمت بیت کوین می شود. هجوم توجه می تواند به راحتی به 

بیت کوین کمک کند تا به بالاترین رکورد قبلی خود برسد.
رویداد نصف شــدن بیت کوین نیز وجود دارد. رویداد نصف شدن به طور سنتی 
پاداش بلاک را برای ماینرها به نصف کاهش می دهد و برای حفظ ســودآوری، 
قیمت دارایی معمولا افزایش می یابد. به  طور محافظه کارانه، این رویداد به تنهایی 

می تواند قیمت بیت کوین را دو برابر کند و آن را به حدود ۱۴۰ هزار دلار برساند.
در این زمان، بیت کوین شتاب قابل توجهی خواهد داشت و می توان موج جدیدی 
از سرمایه گذاری های مخاطره آمیز و نهادی را انتظار داشت. با توجه به این الگو، 
این رویداد به راحتی می تواند قیمت دارایی را دو برابر دیگر افزایش دهد و حدود 

۳۰۰ هزار دلار برساند.
مدل ســهام به جریان، اوج قیمت بیت کوین را حدود ۳۶۰ هزار دلار پیش بینی 
می کند که اعتبار بیشتری به موارد ذکر شده می دهد. با ترکیب همه این عوامل، 
به نظر می رسد که بازار صعودی بیت کوین به طرز چشمگیری بازگردد. مجموع 
ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضــر ۱.۰۶ تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۶۶ درصد کمتر شده است. در حال حاضر 
۴۸.۹۳ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز 

۰.۰۸ درصد افزایش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۱۸.۶۹میلیارد دلار است 
که ۲۷.۷۸ درصد کاهش داشــته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۲.۱۶ میلیارد دلار است که ۱۱.۳۸ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 
ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام ســکه های پایدار اکنون ۱۶.۶۸میلیارد دلار 
است که ۸۷.۹۷  درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل 

می دهد.

پیشفروشمدلهایگرانترآیفون۱۵کولاککرد
زمان تحویل آیفون ۱۵ پرو برای بعضی پیکربندی ها، به نوامبر رســید که نشان 

دهنده تقاضای قوی برای مدل های رده بالای این گوشی جدید است.
چهار مدل آیفون ۱۵، از روز جمعه برای پیش فروش در بیش از ۴۰ کشور، موجود 
شــدند. زمان تحویل مدل آیفون ۱۵ پرو مکس در آمریکا که قیمت آن از ۱۱۹۹ 
دلار شروع می شود، به سرعت از ۲۲ سپتامبر، به اواسط نوامبر به تاخیر افتاد. زمان 
تحویل برای مدل های آیفون پرو مکس آبی و سیاه، تا ۱۶ اکتبر رسید، در حالی که 
زمان تحویل مدل های طبیعی و سفید، تا ۱۳ نوامبر به تاخیر افتادند. این تاخیر 

شامل مدل های آیفون ۱۵ پرو مکس با حافظه های مختلف  می شود.
تحلیلگران، ســرمایه گذاران و طرفداران اپل، همواره از تاخیرها در زمان تحویل 
گوشی جدید، برای ارزیابی محبوبیت آن اســتفاده کرده اند. اما این علم دقیقی 
نیست زیرا مشکلات زنجیره تامین و مسائل لجستیکی می تواند به اندازه تقاضا، 
روی زمان تحویل تاثیر بگذارد. اما تاخیرهای روز جمعه نشان داد که اپل، شاهد 
تقاضای مطلوب برای گوشیهای آیفون در بازارهای خود از جمله چین خواهد بود.

آیفون ۵۰ درصد از فروش اپل را تشکیل می دهد و این شرکت روی گوشی جدید 
برای معکوس کردن روند کاهش فروش در ســه فصل گذشته، حساب می کند. 
زمان تحویل گوشــی در چین تا نوامبر برای همه مدل های آیفون ۱۵ پرو مکس 
به تاخیر افتاد، در حالی که مدل های آیفون ۱۵ پرو، سه تا چهار هفته زمان انتظار 
دارند. پلتفرم میتوآن چین، ظرف مدت ۳۰ دقیقه پس از آغاز ثبت پیش سفارش، 

۲۷.۵ میلیون دلار سفارش برای آیفون ۱۵ ثبت کرد.
کانادا زمان انتشار شش تا هفت هفته ای برای دریافت آیفون ۱۵ پرو مکس خواهد 
داشت، در حالی که در استرالیا، ژاپن، انگلیس، هند، کانادا، فرانسه و آلمان، این 
تاخیر حداکثر هشت هفته برای مدل تیتانیوم طبیعی آیفون ۱۵ پرو مکس است. 
تاخیر در زمان تحویل، در صورت افزایش پیش سفارشــها، ممکن است افزایش 

بیشتری پیدا کند.
خریداران آیفون ۱۵ پرو که صفحه کوچکتری دارد هم با تاخیر در زمان تحویل 
روبرو هستند که شــامل همه رنگ ها و بعضی از ظرفیت های حافظه این گوشی  
می شود. زمان انتظار برای این گوشی که قیمت آن از ۹۹۹ دلار شروع  می شود، تا 
۲۳ اکتبر در آمریکا رسید. در میان مدل های پایین تر آیفون ۱۵، تنها مدل آیفون 

۱۵ پلاس صورتی در همه ظرفیت های حافظه، با تاخیر در تحویل روبروست.
زمان تحویل به تاخیر افتاده شــامل تحویل به خانه مشتریان است و دوستداران 
آیفون در صورت مراجعه به فروشگاه ها، ممکن است شانس بیشتری برای خرید 
داشته باشند. آیفون ۱۵ پرو مکس، ۱۰۰ دلار گرانتر از مدل قبلی است که سال 
گذشته معرفی شــده بود و پیش سفارش های آن نشــان می دهد که استراتژی 

قیمت گذاری اپل، باعث از دست رفتن مشتریان نشده است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، لاین آیفون ۱۵ پرو، نسبت به مدل های سال گذشته، 
ارتقاهای قابل توجهی داشــته و یک قاب تیتانیومی، زوم بهبود یافته دوربین و 

پردازش سریعتر با استفاده از معماری سه نانومتری دارد.

تولیدونتیلاتورتوربوفنایرانیباعمر۱۰هزارساعتکارکرد
دانش بنیان ها موفق به تولید ونتیلاتور توربوفن با کاربری آسان و وزن بسیار کمتر 
شدند.  به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
حقیقت بین، مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان از بازتولید ونتیلاتور توربوفن و 
پرتابل خبر داد و گفت: پیش از این نیز مدل های مختلف ونتیلاتور در کشور تولید 

می شد، اما از فناوری قدیمی تری بهره می بردند. 
شرکت ما با اســتفاده از فناوری های نوین تر، وزن ونتیلاتورها را از ۸۰ کیلوگرم 
به ۵ کیلوگرم کاهش داد، ضمن آنکه بر خلاف ســایر مدل ها، در آی سی یوها و یا 
آمبولانس که باید از مدل های خاصی استفاده می کردند، ونتیلاتور تولیدی شرکت 

ما قابلیت استفاده چندگانه را به مراکز پزشکی، بیمارستان ها و… می دهد.
وی افزود: ما در طراحی و ساخت دستگاه ونتیلاتور مراقبت ویژه از فناوری توربوفن 
بهره بردیم که نیازی به کمپرسور یا کپسول اکسیژن ندارد. از ویژگی های توربین 
قدرتمند این ونتیلاتور می توان به عمر حدود ۱۰ هزار ســاعت کارکرد، مصرف 

انرژی پایین و صدای کم در هنگام فعالیت، اشاره کرد.
حقیقت بین ادامه داد: تا کنون توانســته ایم حدود ۱۴۰ عدد از این دستگاه را در 
بازار داخلی به فروش برسانیم و امیدواریم که با توجه به قیمت مناسب نسبت به 
نمونه های دیگر داخلی و خارجی و مزیت های بیشتر نسبت به آن ها بتوانیم بخش 
بیشتری از بازار تجهیزات پزشکی کشور را در دست بگیریم. مدیرعامل این شرکت 

قیمت تمام شده این محصول را یک سوم نمونه خارجی دانست.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان با حضــور در 
اجلاس سران گروه ۷۷ از رشد 
و توسعه اکوسیستم نوآوری 
در ایران طی دو دهه گذشته 
خبر داد و گفت: در این مدت ۴۰۰ هزار شغل باکیفیت به 
کمک دانش بنیان ها ایجاد شده است. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی در سومین روز از سفر خود به کشور کوبا در 
سخنانی در اجلاس سران گروه ۷۷ اظهار داشت: در دو 
دهه گذشته ایران فعالانه از ایجاد اکوسیستم های نوآوری 
از طریق ترویج و توسعه شرکت های دانش بنیان، تولید 
مبتنی بر دانش، ابلاغ قوانین حمایت از بنگاه های دانش 

بنیان و تحول تولید دانش بنیان حمایت کرده است.
وی افزود: شــرکت های دانش بنیان در ایران ۴۰۰ هزار 
شــغل باکیفیت ایجاده کرده اند که اکثر آنها توســط 
فارغ التحصیلان دانشگاهی اداره می شود. معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیــان رییس جمهور در بخش 
دیگری از ســخنان خود با اشــاره به موضــوع اقتصاد 
دیجیتال ادامه داد: اقتصــاد دیجیتال این توانمندی را 
دارد تا موجب ارتقای کشورها از طریق ایجاد اشتغال و 

پیشبرد نوآوری شود.
وی خاطرنشان کرد: در ســال ۲۰۲۱ اقتصاد دیجیتال 
نزدیک به ۱۷ درصد از تولید ناخالــص داخلی جهانی 

برابر بــا ۲۰ تریلیــون دلار را به خــود اختصاص داده  
اســت. ما می توانیم از طریق تأمین مالــی برنامه های 
تحقیقاتی مشترک و تشکیل کنسرسیومی از شرکت های 
دانش بنیان متخصص در فناوری های نمک زدایی ایده ها 
را به واقعیت تبدیل کنیم. معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور، نمونــه ای از تحول اقتصاد 
دیجیتال در ایران را نرم افزارهای کاربردی کرایه ماشین 
سواری عنوان کرد و افزود: در ســال ۲۰۲۲ حدود ۶۰ 
میلیون کاربر ایرانی برابر با ۷۳ درصد از جمعیت ایران از 
طریق یک میلیارد سفر از خدمات این شرکت ها استفاده 
کردند. دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: اقتصاد مبتنی بر 
فناوری و نوآوری راه حل مناسب بسیاری از چالش های 
ماست که از طریق اجتناب از خام فروشی منابع و مواهب 
طبیعی، بهره مندی از ســرمایه انسانی توانمند، ارتقای 
موقعیت خود در زنجیره ارزش جهانی، پرورش شرکت ها 
و صنایع پیشرفته، شکل دادن به اکوسیستم های نوآوری 
پویا و مقابلــه با مهاجرت فارغ التحصیلان دانشــگاهی 

محقق می شود.
وی تحقق تبدیل ایده ها به واقعیت را به شــرط تأمین 
مالی و تشکیل کنسرسیومی از شرکت های دانش بنیان 
دانست و گفت: می توانیم از طریق تامین مالی برنامه های 
تحقیقاتی مشترک و تشکیل کنسرسیومی از شرکت های 
دانش بنیان متخصــص در فناوری هــای نمک زدایی 
ایده ها را به واقعیت تبدیل کنیم و از طریق تشــخیص 
فوریت موضوعات و اجرایی کــردن راه حل های مبتنی 
بر فناوری و نوآوری راه را برای آینده ای پایدار و کامیاب 

هموار کنیم. در نشست ســران گروه ۷۷ که با موضوع 
»چالش های رایج توسعه: نقش علم و فناوری و نوآوری« 
در روزهای ۲۴ و ۲۵ شــهریور ماه برگزار شــد، سران 
کشورهای در حال توســعه و آنتونیو گوترش، دبیرکل 
سازمان ملل شرکت داشتند. در حاشیه اجلاس سران 
گروه ۷۷ موضوعات همکاری دوجانبه دو کشور ایران و 
کوبا نیز پیگیری شد. با توجه به سفر اخیر رییس جمهور 
کشورمان به کوبا و لزوم توسعه همکاری های دوجانبه 
مقرر شده اســت کمیته همکاری های علمی و فناوری 

بین دو کشور تشکیل شود.
گروه ۷۷ در ســال ۱۹۶۴ به عنــوان بزرگترین ائتلاف 

کشورهای درحال توسعه توسط ۷۷ کشور تشکیل شد. 
این گروه فعالیت رســمی خود را پس از پایان نشست 
تجارت و توسعه ســازمان ملل ـ آنکتاد ـ طی بیانه ای 
آغاز کرد. این ائتلاف، اکنون ۱۳۳ کشــور عضو دارد اما 
به دلیل اهمیت تاریخی، سیاســی نشست اولیه آن که 
به شکل گیری و فعالیت رسمی آنها انجامید، همچنان 
خود را در قالب گــروه ۷۷ معرفی می کند. این گروه در 
چارچوب سازمان ملل متحد، موضوعاتی مانند ارتقای 
منافع اقتصــادی جمعی و تقویت ظرفیــت مذاکراتی 
جنوب و نیز همــکاری های فنی در میان کشــورهای 

درحال توسعه را پیگیری می کند.

دهقانیدراجلاسگروه۷۷:

دانش بنیان ها ۴۰۰ هزار شغل باکیفیت ایجاد کردند
News kasbokar@gmail.com

با انعقاد قراردادی بــه ارزش ۷۰۰۰ میلیارد ریال که 
بزرگ ترین قرارداد بومی ســازی شــرکت ارتباطات 
زیرســاخت و وزارت ارتباطات محسوب می شود، قرار 
است ۲۰ ترابیت بر ثانیه به ظرفیت شبکه انتقال کشور 

اضافه شود.
به گزارش ایسنا، یکی از مسائل مغفول  مانده در حوزه 
ارتباطات، استفاده بهینه از ظرفیت خدادادی کشورمان 
برای ترانزیت دیتاست.  ترانزیت داده بین غرب و شرق 
دنیا از طریق خاک کشــور ما مزیت های ویژه ای برای 
کشورهای همســایه دارد که مهم ترین آن ها کاهش 
زمان پینگ ۲۰ تا ۳۰ میلی ثانیه ناشــی از کوتاه شدن 
فاصله تا مراکــز داده در اروپاســت و همچنین امکان 
تعمیر و بازیابی خرابی مســیرهای فیبر در کوتاه ترین 
زمان نسبت به مســیرهای دریایی مثل دریای عمان، 

خلیج عدن و کانال سوئز است.  

به عبارتی همه عوامل برای اینکه کشــور ما به »هاب« 
منطقه ای ترانزیت دیتا تبدیل شود، فراهم بوده و بدیهی 
است که باید از این ظرفیت اســتفاده شود؛ از ابتدای 
دولت سیزدهم ۴۰ درصد به ظرفیت ترانزیت ترافیکی 
کشور افزوده شده و آنگونه که وزیر ارتباطات و فناوری 
می گوید قرار اســت ظرفیت ترانزیت دیتای کشور تا 
پایان دولت به ۴ ترابیت برسد. طبق بررسی های انجام 
شده سطح ترافیک شبکه به صورت قابل قبولی افزایش 
پیدا کرده و میزان اشباع در آن به حداقل میزان خود 
نسبت به گذشته رســیده و پیشــرفت در این زمینه 

همچنان ادامه دارد.
در ابتدای دولت سیزدهم ظرفیت شبکه انتقال ۳۵.۸ 
ترابیت بر ثانیه اما با برنامــه ریزی وزارت ارتباطات در 
این دولت قرار اســت تا پایان امســال این ظرفیت دو 
برابر شــود که ۷۰ درصد از این افزایش با اســتفاده از 

تجهیزات بومی باشــد. طبق گفته مسئولان ظرفیت 
شــبکه انتقال در ابتدای دولت سیزدهم ۳۵.۸ ترابیت 
بر ثانیــه بود کــه تمام تجهیــزات آن هــم خارجی 
بوده اســت؛ اما در دولت ســیزدهم وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات برنامه ریزی کرد تا پایان ســال 
 ۱۴۰۲ یعنی ظرف مدت ۳۶ ماه ظرفیت انتقال کشور 

را دو برابر کند.
در همین رابطه قراردادی برای اولین بار به ارزش ۷۰۰۰ 
میلیارد ریال که بزرگ ترین قرار داد بومی سازی شرکت 
ارتباطات زیرســاخت و وزارت ارتباطات محسوب می 
شود منعقد و قرار است با اســتفاده از تجهیزات بومی 
۲۰ ترابیت بر ثانیه به ظرفیت شبکه انتقال کشور اضافه 
شود. گفتنی اســت تلاش برای تبدیل شدن ایران به 
هاب ترازیت داده از ســالهای گذشته توسط دولت ها 
مورد تأکید قرار گرفته بود، به گونه ای که اواخر ســال 

گذشته رئیس ســابق شــرکت ارتباطات زیرساخت 
اعلام کرد با حضــور موثر این شــرکت در عرصه بین 
المللی طی چندین ماه میزان ترانزیت داده از مســیر 
ایران عزیز اسلامی از ۱.۳ ترابیت برثانیه به بیش از ۲.۹ 

ترابیت برثانیه رسید.
گفتنی اســت چندی پیش جواد غلام پور- مدیرکل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات قــم- اعلام کرد: در حال 
حاضــر کل ظرفیت  پهنــای باند ورودی اســتان قم 
۹۶۰ گیگابایت بر ثانیه اســت که نشــان می دهد در 
دو ســال اخیر از مردادماه ســال ۱۴۰۰ تاکنون بیش 
از ۱۶۶ درصد رشد داشته اســت. مدیرکل ارتباطات 
و فناوری اطلاعات اســتان قــم ادامــه داد: ظرفیت 
شبکه انتقال اســتان به ۲۶۰ گیگابایت بر ثانیه رسید 
 که نشــان از رشــد بیش از ۱۳۶ درصدی در مقایسه 

با سال ۱۴۰۰ دارد.

وزیر علم، فناوری و محیط زیست کوبا با معاون علمی، 
فناوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری از 
تشــکیل مرکز نوآوری و فناوری مشترک ایران و کوبا 

سخن گفت.
به گزارش مرکــز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت 
علمی، مونتایا، وزیر علم، فناوری و محیط زیست کوبا  
ضمن خوشامدگویی و ابراز خرسندی از حضور دکتر 
دهقانی در کوبا اظهار داشــت: دولت کوبا بر پیشرفت 
مبتنی بر فناوری تاکید دارد و بر این اســاس از توسعه 
همکاری های علمی و فناوری با ایران کاملا اســتقبال 

می کنیم. 
وی تشکیل کمیته مشــترک فناوری بین دو کشور را 
ابتکاری مناسب در این راســتا توصیف و درخواست 
کرد مرکز نوآوری و فناوری مشــترک ایران و کوبا به 
عنوان نقطه تماس شرکتهای فناوری دو کشور در کوبا 
تشکیل شــود. وزیر علم، فناوری و محیط زیست کوبا 
همچنین با اشاره به این که کوبا در تدارک برگزاری یک 

نمایشگاه بزرگ در سال ۲۰۲۴ است پیشنهاد کرد که 
شرکتهای دانش بنیان ایرانی توانمندی های خود در 
دو بعد خدمات و محصولات در این نمایشگاه ها عرضه 
کنند و از دهقانی هم برای سفر به کوبا و بازدید از این 
نمایشگاه دعوت کرد. معاون علمی رییس جمهور هم 
ضمن ابراز خرسندی از حضور در کوبا و این که موضوع 
اجلاس سران گروه ۷۷ به علم و فناوری اختصاص دارد، 
فضای تعامل و تبادلات علمی فناوری فیمابین  را بسیار 

مثبت ارزیابی کرد.
وی با بیان این که بزرگترین سرمایه هر کشور نیروهای 
متخصص آن است که هر دو کشور ایران و کوبا در این 
زمینه غنی هستند، گفت: در این دو روز، فرصتهایی را 
در زمینه توسعه همکاری های فناوری مشترک با کوبا 
مشــاهده کردم که کمتر مورد توجه بوده و امیدوارم 
بتوانیم با تعریف پروژه های مشــترک از این فرصت ها 
استفاده کنیم. البته معتقدم که نباید همکاری ها را به 

بیوتکنولوژی و نانو تکنولوژی محدود کرد.

دهقانی در ادامه پیشنهاد حضور شرکتهای ایرانی در 
نمایشــگاه کوبا را مثبت ارزیابی کرد و گفت: معاونت 
علمی هم از حضور شــرکتهای دانش بنیان ایرانی در 
حوزه های مختلف در این نمایشگاه حمایت می کند. 
وی از بهداشت و ســلامت، دارو، آب، انرژی، مدیریت 
پســماند و مقابله با تاثیرات تغییرات اقلیمی به عنوان 
حوزه های اولویت دار همکاری با کوبا یاد کرد و گفت: 
بسیار مشتاقیم که همزمان با نمایشگاه ایران ساخت 
میزبان وزیر محترم علم، فناوری و محیط زیست کوبا در 
ایران باشیم. وزیر علم، فناوری و محیط زیست کوبا هم با 
تشکر از دعوت  دهقانی به بازدید هفته گذشته معاونش 
از توانمندی های علمی فناوری شرکتهای دانش بنیان 
ایرانی  اشاره و تصریح کرد با توجه به ظرفیت های خوبی 
که در ایران وجود دارد بر توسعه همکاری های علمی 

فناوری با ایران تاکید داریم.
  وی با بیان این که هدف گذاری ایران  برای دستیابی به 
اقتصاد دانش بنیان و سیاستهای دولت برای ایجاد بازار 

داخلی و خارجی برای محصولات دانش بنیان بســیار 
ارزشمند است، خواستار به اشتراک گذاشتن تجارب 

ایران با کوبا در این زمینه شد.
وزیر علم کوبا در ادامه اظهار داشت:  در حال حاضر در 
کنار بیوتکنولوژی و دارو، حــوزه های امنیت غذایی و 
انرژی هم برای ما بســیار مهم اســت و می تواند جزو 
محورهای همکاری های مشترک قرار بگیرد. وی گفت: 
تلاش می کنیم مردم کوبا را با محصولات دانش بنیان 
ایرانی آشنا کنیم و قطعا این محصولات بازار خوبی در 

کوبا و کشورهای آمریکای لاتین خواهد داشت.
در پایان این ملاقات، وزیر علم، فناوری و محیط زیست 
کوبا، پیش نویس سند توســعه همکاری های فناوری 
ایران و کوبا در حوزه های فنــاوری را به معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس جمهور تقدیم و 
ابراز امیدواری کرد با نهایی شــدن مفاد  و امضای این 
سند شاهد گســترش همکاری های مشترک فناوری 

ایران و کوبا باشیم.

عضو هیأت علمی پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با اعلام وضعیت جایگاه خط و زبان فارسی و سایتهای زبان 
فارسی گفت: کاهش ســهم زبان فارســی در وب حرف و 
تفسیر اشــتباهی اســت. محمد هادی بکایی عضو هیأت 
علمی پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات و مدیر گروه 
سامانه های پردازش وب و رایازبان در گفتگو با خبرنگار مهر در 
خصوص دوره جدید گزارش W۳techs و منظور از سقوط 
زبان فارسی در ۲ سال گذشته و کاهش سهم زبان فارسی در 
 W۳techs وب گفت: مبنای خبر منتشر شده گزارش سایت
است که وظیفه آن بررسی ســایت های پربازدید دنیا و ارائه 
آمار و ارقام در خصوص نوع تکنولوژی مورد اســتفاده، زبان 
برنامه نویســی و زبان اصلی محتوای سایت می باشد. بر این 
اساس با مراجعه به ســایت W۳techs و گزارش اعلامی 
در خصوص اینکه چند درصد از زبان های دنیا فارسی است 
به این نتیجه رســیده که امســال ۱.۶ درصد از سایت های 
پربازدید دنیا زبانشان فارسی است. این مطلب متفاوت از این 
است که بگوییم سهم خط و زبان فارسی در وب کاهش پیدا 
کرده است. وی افزود: برای آمار درست باید بگوییم که تعداد 
ســایت های ایرانی که در جمع یک میلیون سایت پربازدید 
دنیا بودند کاهش پیدا کرده است یعنی اگر ما درسال ۲۰۲۰ 
در جمع یک میلیون سایت پربازدید تعداد ۳۵ هزار سایت 

داشتیم الان این تعداد به ۱۶ هزار سایت کاهش پیدا کرده 
است. بکایی در ادامه با اشاره به اینکه سقوط زبان فارسی در 
وب حرف اشتباهی است، تصریح کرد: اگر تفاوت بین این دو 
تفسیر را درست درک کنیم متوجه می شویم مشکل اصلی 
ما مشکل کسب و کاری است. نه تنها نتوانستیم تعداد کسب 
و کارها و شرکت هایی که پتانسیل تولید سایت های پربازدید 
را دارند، زیاد کنیم بلکه این تعداد از ۳۵ هزار ســایت به ۱۶ 
هزار سایت کاهش پیدا کرده است. در نتیجه بحث ما خط و 
زبان فارسی نیست بلکه موضوع کسب و کار و کاهش تعداد 
سایت های پربازدید ایرانی است که نیاز است علت این موضوع 
بیشتر بررسی شود. وی در خصوص جایگاه زبان فارسی در 
محتواهای منتشر شده در فضای وب و اینکه چند درصد از این 
محتواها به زبان فارسی است، گفت: برای این آمار می توان به 
سایت commoncrawl مراجعه کرد که وظیفه آن دریافت 
محتواهای منتشرشده در فضای وب و آنالیز آن ها است. آمار 
این سایت می گوید سهم زبان فارسی از محتوای منتشر شده 
در فضای وب تنها ۰.۶ درصد است و تقریباً رتبه این زبان در 
بین زبان های مختلف رتبه ۱۸ است. البته زبان فارسی در این 
رتبه افتی نداشته و حدود سه سال است که در این سهم نه 
پیشرفت و نه پسرفتی داشته ایم. هر چند در رتبه نسبت به 

سال ۲۰۲۰ در حدود ۴ رتبه بهبود نیز داشته ایم.

داده های منتشر شده درباره جاسوس افزارهای تجاری، 
نشــان می دهد که این ابزار مخرب، توســط بسیاری از 
دولت ها و نهادهای قانونی در کشورهای مختلف خریداری 
شده و مورد استفاده قرار گرفته است. به گزارش مهر؛ امروزه، 
اشکال متعددی از بدافزارها وجود دارند که می توانند برای 
نقض حریم خصوصی و ایجاد تهدیدات جدی علیه امنیت 

سایبری کاربران مورد استفاده قرار گیرند.
در میان این طیف گســترده از ابزار، ماننــد ویروس ها، 
باج افزارها و پیوندهای اینترنتی فیشینگ، نرم افزارهای 
جاسوس افزار، گونه ای از ابزار حملات سایبری هستند که 
کمتر مورد بررسی قرار گرفته و معرفی شده اند. این نوع از 
برنامه های مخرب ســایبری می توانند قربانیان را رصد و 
ردیابی کند و وجه تمایز آن ها نسبت به دیگر اقسام بدافزار، 

ماهیت تجاری آن ها است.
همان طور که از نام آن ها پیداست، نرم افزارهای جاسوسی 
تجاری به برنامه های جاسوسی سایبری اطلاق می شوند که 
می توان آن ها را برای استفاده خریداری کرد. نرم افزارهای 
جاسوسی در سناریوهای خوش بینانه، ابزار بسیار مفیدی 
محسوب می شوند. به عنوان مثال، اگر والدینی بخواهند بر 
فعالیت آنلاین فرزندشان نظارت کنند، این نوع برنامه ها، 

ابزاری مفید برای تحقق این هدف محسوب می شوند.

از سوی دیگر، یک شــرکت امنیت سایبری ممکن است 
از نرم افزارهای جاسوســی برای ردیابــی و رصد فعالیت 
بازیگران ســایبری مخرب به عنوان تهدیدی برای سایر 
کاربران اینترنت، استفاده کند. با این وجود مانند بسیاری از 
فناوری های دیگر، نرم افزارهای جاسوسی نیز وجوه تاریک 
بسیاری دارند و در اغلب موارد برای اهداف دیگری مانند 
نظارت بر فعالیت دیجیتالی افراد از راه دور، توسط گروه های 

مخرب مورد استفاده قرار می گیرند.
موقعیت مکانی، اطلاعات شخصی و فعالیت های آنلاین در 
بستر اینترنت، بخشی از داده هایی هستند که می توان از 
طریق جاسوس افزار ذخیره کرد، به این معنی که اشخاصی 
می توانند بدون اطلاع کاربر به جزئیات زندگی آنلاین او 
نظارت کند. این نظارت به حدی شدید است که جاسوس 
افزار حتی می تواند با استفاده از ابزار »keylogger«، حتی 
رمز عبور مخفی کاربران را نیز با ثبت دکمه های فشــرده 

شده از سوی کاربر، شناسایی کند.
از سوی دیگر، یک مهاجم می تواند ایمیل ها و سایر ارتباطات 
کاربر را نیز با استفاده از جاسوس افزار مشاهده و مکالمات 
خصوصی را که ممکن است حاوی اطلاعات حساس باشد، 
استراق سمع کند. با استفاده از این برنامه ها، حتی می توان 

موقعیت جغرافیایی افراد را تعیین کرد.

ایرانچطوربههابترازیتدادهتبدیلمیشود؟

افزوده شدن ۲۰ ترابیت بر ثانیه به ظرفیت شبکه انتقال 

تشکیل مرکز نوآوری و فناوری مشترک ایران و کوبا

جاسوس افزارهای تجاری؛ تهدیدی جدی برای میلیون ها کاربرآخرین وضعیت سهم سایت ها و محتوای فارسی در وب
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کار و
کارآفرینی 

»مســافر مرا مي دزدد«؛ 
اين جمله بــراي همه ما 
آشناســت زماني كه بين 
چند راننده تاكسي بر سر 
يك مســافر اختــاف به 
وجود مي آيد. بيكاري، فراغــت از تحصيل و پيدا 
نكردن شغلي متناســب با داشته ها ذهن بسياري 
را به سمت مسافركشــي مي برد. اين دلايل باعث 
شده است در هر مسير و خياباني تعداد ماشين هاي 
مسافركش از خود مســافران هم بيشــتر باشد. 
رقابتي كه براي پيدا كردن يك مســافر ميان اين 
ماشــين ها به وجود مي آيد گاهي به درگيري بين 
آنها مي انجامد. اين موضوع در شــهرهايي كه آمار 
بيكاري بسياري دارند مشهود تر است. البته برخي 
هم نه مسافركش هســتند و نه مجوز قانوني آن را 
دارند بلكه از ماشيني كه در اختيار دارند به عنوان 
وســيله اي براي درآمدزايي اســتفاده مي كنند و 
باعث مزاحمت براي مسافركشــان و تاكسيرانان 
مي شوند. اين مســافربران كه تعدادشان هم كم 
نيســت، بي توجه به كســاني كه تنها شغل شان 
مسافركشی است، گوي رقابت را از آنها ربوده اند و 

بازار درآمدي آنها را به نحوي خراب كرده اند. 
يك راننده تاكسي مي گويد: مسافركشي هم يك 
شغل است و بايد امنيت شغلي خود را داشته باشد. 
كساني كه در آژانس هاي تاكسيراني عضو هستند 
يا ماشين آنها عامت و نماد قانوني براي اين كار را 
دارد، وقت و عمر خود را صرف اين كار كرده اند اما 
متاسفانه برخي كساني كه با ماشين شخصي به اين 
كار مبادرت مي كنند هم باعث كم شــدن درآمد 
اين رانندگان شــده اند و هم به نوعي مانعي براي 
پيشرفت اين شغل و داشتن چهره اجتماعي خوب 

آن ايجاد كرده اند. 
اين راننده مي گويد: مسافركشــي هم يك شغل 
اســت با مجوزهاي قانوني خود، حضور بسياري از 
افرادي كه غيرمســتقيم و بدون هيچ گونه مدرك 
قانوني مبادرت به اين كار مي كنند و تعداد بسيار 
آنها جايگاه اين شغل را از بين برده و آرامش بازار آن 

را به هم ريخته به طوري كه هر كسي با داشتن يك 
وسيله نقليه، مسافركشي براي درآمدزايي را حق 
خود مي داند با اينكه اين فرد ممكن است كارمند يا 
در جايي مشغول به كار باشد. وي ادامه مي دهد: آيا 
وقت آن نرسيده كه مسافركشي هم به عنوان يك 
شغل تعريف شود و صاحب حقوق خاص خود باشد 

و ديگر افراد فاقد مجوز به آن اقدام نكنند؟ 
اين راننده در جواب اين ســوال »كسب وكار« كه 
آيا رنگ هاي زرد و ســبز تاكســي و ساير نمادهاي 
آن كه در حال حاضر گوياي تمايز اين ماشين ها با 
ماشين هاي شخصي است كمك بخش مساله نبوده، 
مي گويد: بسياري از رانندگان تاكسي شايد ميلي به 
اينكه ماشين شان به رنگ ديگري تغيير كند نداشته 
باشــند، به همين دليل اين رنگ ها فراگير نيست و 
بسياري از تاكســيرانان براي ماشين هايشان از اين 
رنگ استفاده نمي كنند از طرفي خيلي از مسافران 
از همين نمادها سوءاســتفاده مي كنند و كسي هم 
قادر به شناسايي آنها نيست. مساله ديگر اين است 
كه تشخيص اينكه آنها در حال مسافركشي هستند 
يا نه دشوار است و اين كار عما از نظر قانوني كاري 
ممكن نيست. مگر اينكه خود مسافران و مردم پيگير 
اين قضيه شوند و خود را موظف به مسافرت با كساني 
بدانند كه تاكسيران و مسافركش هستند نه مسافربر 

غيرقانوني. 
البته آنچه كه شــايد موجب گرايش خيلي ها به اين 
شغل شده رانندگي اســت. خيلي ها تصور مي كنند 
چون مهارت هاي رانندگي را دارند همين كافي است 
كه مسافركش باشــند در حالي كه مسافركشي هم 
قوانين و مقررات خاص خود را دارد و آن تنها منحصر 
به داشتن مهارت رانندگي نيست. احترام به مسافر 
و توجه به زمان و شــان و حقوق او، دقت در امنيت و 
آرامش مســافر، رعايت نرخ قانوني كرايه متناسب با 
مسير و مســافت ها كه قوانين مسافر كشي است، از 

چشم همين افراد سوءاستفاده گر پوشيده است. 
مسعود مهاجر، كارشناس حمل و نقل در اين مورد 
به »كسب و كار « مي گويد: متاسفانه با اينكه مسافر 
كشي به اين شــيوه در قانون راهنمايي و رانندگي 

ممنوع است هيچ گونه نظارت قانوني و رسيدگي 
به وضع آشفته مسافر كشي وجود ندارد. افرادي كه 
ماشين شــخصي دارند حتي به اندازه تاكسيرانان 
ديگر مســافر حمل مي كنند. آنها آزادانه در كنار 
تاكسي ها به انتظار مسافران مي ايستند و با وجودي 
كه هم پليس و هم نيروي انتظامــي از وجود آنها 
باخبر است هيچ كاري براي جريمه آنها نمي كند. 

اين كارشــناس مي گويد: عدم نظارت هاي قانوني 
و طولاني در اين مورد باعث شده كه كار اين افراد 
عادي شده و از نظر فرهنگي ميان همه جا بيفتند. 
اگر دولت تنها چند مورد از اين ماشين ها را جريمه 

كند شايد ما شاهد اين موضوع در كشور نباشيم. 
وي اين موضوع كه امــكان كنترل اين افراد وجود 
ندارد را به شــدت رد مي كنــد و مي گويد: كاما 
مشخص است و مي توان كسي را كه خانواده خود 
را سوار كرده از آن كه مسافر سوار مي كند تشخيص 
داد. اين ماشــين ها جلوي هر كسي ترمز مي كنند 
و در مكان هاي عمومي حضــور دارند و همه هم از 
حضور آنها باخبر هســتند، بنابراين اين موضوعي 
نيست كه بشود گفت از چشم ديگران پوشيده است 

و كنترل آن ممكن نيست. 
مســعود مهاجر مي گويــد: در همه كشــورهاي 

پيشــرفته و حتي متوســط هــم قانون بــا اين 
مسافركشــي هاي غيرقانوني برخورد می كند اما 
در كشــور ما نه تنها اقدامي صــورت نگرفته بلكه 
مشكل آفريني اجتماعي و اقتصادي آنها هم براي 
مردم و هم براي تاكســيرانان روز به روز بيشــتر 

مي شود. 
وي در ادامه توضيــح مي دهد: شــايد مهم ترين 
موضوعي كه باعث شــده خيلي ها به شــهرهاي 
بزرگ مهاجرت كند هم همين باشــد كه با وجود 
عدم قانوني براي منع مسافركشي هاي بدون مجوز، 
اين مهاجران خيالشــان راحت است كه اگر در آن 

شهر هيچ شغلي پيدا نكردند حداقل اين است كه 
مسافركشي مي كنند. 

احترام به قوانين و ضوابط شغلي براي هر جامعه اي 
تضمين كننده امنيت و درآمد و موقعيت آن شغل 
اســت. مسافركشــي به صورت غيرقانوني امنيت 
تاكسيرانان و آنها كه به صورت قانوني وارد اين شغل 
شده اند را از بين برده است. آيا زمان آن نرسيده كه 
به فكر جمع آوري انبوه مزاحمان و دردسرســازان 
اين شغل باشيم تا هر كس در قالب مسافركش به 
خود اجازه سوءاستفاده مالي، اجتماعي و فرهنگي 

از شغل ما را ندهد؟ 

»كسبوكار«ازبازارانبوهمسافركشيگزارشميدهد

آشفته بازار مسافرکشي

چهارمين جشــنواره هنر 
دســت بافته هاي ميــل و 
قاب در راستاي حمايت 
از ميراث ملــي و اقتصاد 
مقاومتي 22 تا 25 آذرماه 

در دانشگاه الزهرا برگزار شد. 
اين جشــنواره با محورهاي توجه بــه هنر بافت 
به عنوان صنايع دستي و ميراث ملي، سبك زندگي 
ايراني و اســامي، زمينه ايجاد اشتغال و كمك به 
اقتصاد خانواده، اقتصاد مقاومتي و ارزش نهادن به 

توليد ملي و نوآوري مدرن در ارائه مد برگزار شد. 
اين جشنواره با استقبال كارمندان، دانشجويان و 
ديگر بازديدكنندگان در دانشگاه الزهرا همراه شد. 
به مناسبت برگزاري اين جشنواره گفتگويي با دكتر 
فاطمه رضازاده، دبير جشنواره و عضو هيات علمي 
دانشكده روان شناسي و علوم تربيتي دانشگاه الزهرا 
داشتيم. دكتر رضا زاده با اشاره به كيفيت برتر كار 
بافندگان داخلي خواستار حمايت از آنان و ايجاد 

رشته آموزش بافت در سطح دانشگاه شد. 
 رضــازاده دربــاره چگونگــي شــكل گيري ايده 
برگــزاري ايــن جشــنواره گفــت: ســال 91 
نخستين جشــنواره هنرهاي بافتني در دانشگاه 
الزهرا برگزار شــد كه ســال هاي بعد يعني 92، 
 93 و امســال نيز اين جشــنواره به طــور مرتب

 برگزار شده است. 
وي دربــاره انگيزه برگــزاري اين نمايشــگاه به 
»كسب وكار« گفت: انگيزه من شخص مادرم بود 
كه از زماني كه يادم مي آيد، بافتني مي بافت و در 
حال حاضر كه 78 سال ســن دارد نيز همچنان به 
اين هنر مشغول اســت و آن را برطرف كننده آلام 
روحي و تسكيني براي تنهايي ها و مشكات زندگي 
مي داند. درنتيجه اين انگيزه اي براي گردهم آوردن 
دوستاني شــد كه به اين هنر اشــتغال دارند و با 
دست هاي هنرمند خود كالاهايي باكيفيت و زيبا 

توليد مي كنند. 
اين استاد دانشگاه در ادامه گفت: سال اول برگزاري 
اين جشنواره توانستيم حدود 12 نفر را با خودمان 
همراه كنيم كه خودم و مادرم در نخستين جشنواره 
به عنوان غرفــه دار فعال بوديم. ســال دوم تعداد 
غرفه ها به 60 عدد رسيد و سال سوم 120 غرفه در 

نمايشگاه فعاليت كردند. 
وي درباره كيفيت كار داخلــي گفت: وقتي لباس 
بافتني چيني را خريداري و حــدود چند وقت از 
آن اســتفاده مي كنيم، از شست وشوي اين بافت 
مي ترسيم چراكه با نخستين شست وشو ديگر قابل 
استفاده نيســت و بايد دور انداخته شود درحالي 
كه بافت هايي مربوط به20 سال پيش را مشاهده 

مي كنيم كه كار دست بانوان هنرمند ما بوده و هنوز 
قابل استفاده هستند. 

وي ادامــه داد: ســال 91 همزمان بــا برگزاري 
نخستين جشنواره و با توجه به نامگذاري آن سال 
از طرف مقــام معظم رهبري به نام ســال اقتصاد 
مقاومتي همراه با كسب وكار ايراني، به فكر افتاديم 
كه با برگزاري اين نمايشــگاه قدمي در همراهي با 
اين موضوع برداريم. با توجه به اســتقبال به عمل 
آمده از اين جشنواره، برگزاري اين نمايشگاه طي 
سال هاي بعدي در برنامه قرار گرفت كه مكان آن 
در محوطه دانشگاه پيش بيني شده بود. امسال با 
توجه به ايام سوگواري و نيز سرماي هوا، از برگزاري 
جشنواره منصرف شده بوديم ولي خوشبختانه با 
افتتاح مسجد دانشــگاه الزهرا )س( و استفاده از 
پتانســيل اين مكان براي برگزاري اين نمايشگاه، 
تصميم خود را عوض كرديم و اين نمايشــگاه در 

حال برگزاري است. 
دكتر رضــازاده درباره مشــكات برگــزاري اين 
جشنواره گفت: متاســفانه به دليل كمبود وقت و 
عدم هماهنگي هاي لازم امســال نتوانستيم اين 
جشــنواره را همراه با همايش كه در ســال 92 و 
 93 شــيوه كار ما بــود، آنگونه كه مي خواســتيم

 برگزار كنيم.
 ايشــان در ادامه به همايش ســال گذشته اشاره 
كردند و با اعام شــركت 20 مقالــه برتر در اين 
همايش گفتند آثار و پژوهش هايي در زمينه اثرات 
هنر دستباف بر ســامت رواني و درمان استرس، 
افسردگي و اضطراب از طرف گروه روان شناسي و 
نيز مقالاتي در زمينه برند سازي و صادرات از طرف 
گروه مديريت بازرگاني به دبيرخانه همايش ارسال 

شد كه در همايش سال قبل ارائه شد. 
دبير اين جشــنواره ادامه داد: با توجه به كارهاي 
پژوهشــي و مقالات ارائه شــده و نيز پتانســيل 
موجود در ايــن كار و بــا همكاري و مشــاركت 
دوســتان اين ايده مطرح شــد كه آمــوزش اين 
 هنر در دانشــگاه و به عنوان يك رشــته آموزشي 

پيگيري شود. 
وي در پاسخ به ســوال » كسب وكار« درباره اينكه 
آموزش اين رشته در دانشگاه به كجا رسيده است، 
گفت: ارائه يك رشته دانشگاهي يا هر برنامه جديد 
آموزشــي بايد با ارائه طرح به گــروه مربوط و در 
مراحل بعدي به دانشكده مربوطه و دانشگاه باشد، 
اين طرح آموزشي در دانشگاه الزهرا پيگيري شد 
و متاســفانه با اقبال چنداني همراه نبــود، با اين 
وجود خانم پاشــايي، مدرس اين رشــته آموزش 
اين هنر را در دانشــگاه فني و حرفــه اي پيگيري 
كرد و دفترچــه ابتدايي براي اين رشــته تدوين 

شــده اســت ولي به طور رســمي اين طرح هنوز 
به ســرانجام مناسب نرسيده اســت و متاسفانه با 
 بعضي بدبيني ها به جهــت ناآگاهي در اين زمينه

 مواجه هستيم. 
دكتر رضازاده با انتقاد از خودمحوري در بعضي افراد 
گفت: جاي تاســف دارد كه افرادي كه مي توانند 
به پيشــبرد اين هدف كمك كنند، با ما همكاري 
نمي كنند و تنها به دنبال منفعت شخصي هستند 
درحالي كه هدف مــا از برگزاري اين نمايشــگاه 
آشنايي غرفه    داران با شركت هاي صاحب برند براي 
تعامل بيشــتر اين دو بخش با يكديگر است. وي 
همچنين به همايشــي كه روز سه شنبه در همين 

راستا برگزار شد، اشاره كرد. 

تحول در شيوه هاي سنتي با تكنيك ها و 
روش هاي جديد

در همين راستا با راحله پاشــايي، مدرس و مربي 
اين حوزه در صداوسيما و دانشگاه الزهرا گفتگويي 
داشتيم. اين مدرس بافتني كه 51 سال سن دارد 
و از ســن 8 ســالگي به فراگيري اين هنر مشغول 
بوده، به » كسب وكار «گفت: اكثر غرفه داران اين 
مجموعه از شاگردان من هستند و كارشان در حد 

صادرات است. 
وي با اشاره به شيوه هاي سنتي بافندگي در ايران 
ادامه داد: مــا با تكنيك ها و روش های آموزشــي 
جديد سعي در به روزرساني اين رشته كرده ايم كه 
خوشبختانه تا حدود زيادي موفق بوديم. پاشايي 

با بيان اين مطلب كه بخشي از نيروي انساني فعال 
در اين حوزه زنان بدسرپرســت و بي سرپرســت 
 هســتند، حمايت بيشتر ســازمان هاي مرتبط را 

خواستار شد. 

گلايه از بيمه نشدن بافندگان
منصوره ياوري 44 ساله يكي از غرفه داران حاضر 
در اين نمايشــگاه كه از 15 ســالگي به اين هنر 
پرداخته اســت نيز در گفتگو با » كسب وكار«، با 
اشاره به اينكه صاحب آموزشــگاه است و توانسته 
براي 8نفر اشــتغال ايجاد كند، گفــت: بافندگان 
حرفه اي مــا از هنرجويان ســابق مــا و در فصل 
كار خوشــبختانه به صــورت تمام وقت مشــغول 

 هســتند. وي نيز از عدم بيمه فعالان اين رشــته 
گايه كرد. 

ياوري دليل ايــن موضوع را عدم انســجام و ارائه 
تعريف دقيــق از اين هنــر در ســازمان آموزش 
فنــي و حرفــه اي دانســت و خواهــان حمايت 
 مسئولان اين ســازمان و آموزش و پرورش از اين

 حرفه شدند. 
برگزاري اين نمايشــگاه كه از 22 تــا 25 آذرماه 
پيش بيني شــده بود، امروز به پايان مي رســد و 
به نظــر مي رســد مســئولان برگــزاري ايــن 
جشــنواره با اطاع رساني مناســب تر و تبليغات 
 بيشــتر مي تواننــد اســتقبال از اين جشــنواره

 را افزايش دهند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

ارتقاي هنر بافت با روش های جدید
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کشاورزي

پرداخــت ماليــات امري 
پذیرفته شده و قابل قبول  
اســت. هر واحــد تجاري 
موظف اســت بخشــي از 
درآمدهاي خود را به دولت 
بپردازد. ماليات در واقع بخشي از سود فعاليت هاي 
اقتصادي اســت كه نصيب دولت مي شود. درباره 
كشــتارگاه های مرغ به دليل شــرایط خاصي كه 
توليد مرغ در كشور ما دارد موضوع ماليات اندكي 
مشكل ساز شده اســت. ماليات هاي بي حساب و 
كتابي كه بــدون درنظر گرفتن شــرایط فروش و 
بازار مرغ براي آنها وضع مي شــود گاهي منجر به 
تعطيلي یا تغيير كاربري آنها مي شود. كشتارگاه ها 
در هنگام خرید مرغ باید به صورت نقدي هزینه ها 
را حساب كنند در حالي كه پس از كشتار مجبورند 
مرغ هاي خود را بــه صورت مدت دار بفروشــند. 
علاوه بر ایــن قيمت فروش مرغ نــرخ ثابتي دارد 
و گاهي پایين تــر از هزینه هاي كلي اســت. اكثر 
كشــتارگاه هاي كشــور معتقدنــد ماليات هایي 
كه براي آنها تعيين مي شــود عادلانه نيســت و 
 در شــرایط فعلي قيمت مرغ، موجــب زیان این 

مراكز مي شود. 

قيمت مرغ جوابگوي هزينه ها نيست
نجمه احمدي از مسئولان كشــتارگاه كردان در 
گفتگو با »كســب وكار« گفت: همــه از ما ماليات 
مي خواهنــد. حتي آمــوزش و پــرورش نيز در 
شــركت ما حق ماليات دارد! وي درباره نقدینگي 
كشــتارگاه ها گفت: به طور كلي كشــتارگاه ها به 
دو صورت عمــل مي كنند. برخــي از این واحدها 
مرغ ها را از مرغداري خریداري مي كنند و پس از 
بسته بندي، خودشــان محصولاتشان را به فروش 
مي رسانند. برخي واحدها نيز صرفا خدماتي هستند 
و براي مرغداري ها و دیگر دامداران كار كشــتار را 
انجام مي دهند. متاسفانه بسياري از كشتارگاه ها به 
دليل مشكلات مالي كه یكي از آنها ماليات بر ارزش 
افزوده است، یا تعطيل شدند یا از حالت توليدي به 

حالت خدماتي درآمدند و ایــن به معناي بيكاري 
تعداد زیادي از كارگران در شرایط سخت اقتصادي 
فعلي اســت. وي در ادامه گفت: متاسفانه ما علاوه 
برپرداخت ماليات هاي رسمي كه براساس ميزان 
درآمد سالانه و عملكرد ماســت، باید هزینه هاي 
دیگري را نيز به نام هاي مختلفي بپردازیم. به طور 
مثال بر اســاس قانون به ازای كشتار هر مرغ باید 
5تومان به عنوان حق نظارت دامپزشكي و سهمي 
را به محيط زیست و حتي ســهمي را به آموزش و 
پرورش نيز بپردازیم. همين هزینه ها گاهي ماليات 
بر ارزش افزوده را تا 12درصد بالا مي برد. همه اینها 
در حالي است كه ما اجازه نداریم مرغ ها را به قيمت 
تمام شــده خودمان بفروشيم. به طور مثال اگر هر 
كيلو مرغ 3500 تومان براي ما تمام شود، ما اجازه 
نداریم به این قيمت بفروشيم. بلكه باید به قيمتي 
كه تعزیرات اعلام مي كند، بفروشــيم و این یعني 

ضرردهي یك واحد توليدي. 

بازار به دليل توليد زياد اشباع شده است
محسن مهاجرت، مدیرعامل كشتارگاه شيرازمرغ 
نيز در گفتگو با »كســب وكار« مهم ترین چالش 
كشــتارگاه ها را مشــكلات نقدینگي و ضرردهي 
عنوان كرد و گفت: بخشي از این مشكلات به بازار 

مرغ برمي گردد. 
وقتي در حال حاضر بازار به دليل توليد زیاد اشباع 
شده است، مسلما قيمت ها پایين مي آید. شاید در 
ظاهر به ســود مردم و طبقات متوسط باشد اما در 
كنار آن منجر به تعطيلي و ضرردهي مرغداري ها 
و كشتارگاه ها مي شود. زیرا این قيمت ها پایين تر 
از هزینه هاي كلي واحدهاست. محمدرضا اجاقي 
از مسئولان كشــتارگاه ميثم كه كار كشتار دام را 
انجام مي دهند به »كســب وكار« گفت: طي چند 

سال اخير كشتار دام بسيار كاهش یافته است. 
وي علــت ایــن مســاله را افزایــش هزینه هاي 
دامداري هــا بــراي دامــداران دانســت و افزود: 
علاوه بــر این هزینــه از نظر اقتصــادي نيز براي 
آنها مقرون به صرفه نيســت كه ســرمایه خود را 

طي مدت پــرورش دام ها در حالت خــواب نگه 
دارنــد. به هميــن دليل كســي در ایــن زمينه 
ســرمایه گذاري نمي كنــد. وي در ادامــه گفت: 
اگر از توليد دام در كشــور حمایت شود، زنجيره 
 طولاني از نيروي انســاني، مشغول به كار خواهند 

شد. 

۱۲ هزار تن مرغ از مرغداران خريداري 
شده است

عليرضا ولي، مدیرعامل شركت پشــتيباني امور 
دام با بيان اینكه تاكنون حــدود 12هزار تن مرغ 
از توليدكنندگان خریداري شــده است، گفت: به 
دنبال این هســتيم كه بخشــي از مرغ خریداري 

شــده را صادر كنيم. عليرضا ولي بــا بيان اینكه 
تاكنون حدود 11 تا 12 هزارتن مرغ از مرغداران 
خریداري شده اســت، اظهارداشــت: در پي این 
اقدام، قيمت مرغ در بازار نســبتا بهبود یافته و رو 
به افزایش است اما به نظر مي رســد این اقدامات 
مقطعي راه حل مناسبي براي كنترل بازار مرغ در 

ایران نيســت. در حال حاضر توليد بسيار بالاست 
وصادرات هم در شرایط مطلوبي نيست. به همين 
دليل به نظر مي رســد باید این مشكل به صورت 
ریشه اي حل شود. زیرا فعلا در كشور ما هر فعاليتي 
 كه به نوعــي با مرغ مرتبط باشــد دچار نوســان

 است.  

»كسبوكار«مشكلاتماليواحدهايكشتارمرغرابررسيميكند
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بــاورش مشــكل اســت 
امــا دومين قطــب توليد 
انار كشــور پایانه اي براي 
صــادرات ایــن محصول 
ندارد و زميني كه سال هاي 
پيش براي ایــن منظور اختصاص داده شــده، در 
نبود ســردخانه و تجهيزات ســورت بندي و دیگر 
امكانات مورد نياز اكنون فقــط یك چهاردیواري 
متروك است. باغداران ســاوه از كمبود سردخانه 
گله دارند و درحالي كه افق پساتحریم مشتریاني را 
از خارج از مرزها براي محصول شان نوید مي دهد، 
 بــدون پایانه در حســرت صادرات یاقوت ســرخ 

باغ هاي شان مي مانند. 

حل مشــكل پايانه صادراتي در حوزه 
مسئوليت وزارت كشاورزي نيست

ابوالقاسم حسن پور، مدیركل ميوه هاي گرمسيري 
و نيمه گرمســيري وزارت جهاد كشاورزي، درباره 
ظرفيت هاي توليد انار در كشــور به »كسب وكار« 
مي گوید: ایران با توليد سالانه یك ميليون تن انار 
در سال، داراي رتبه اول توليد انار در جهان است. 
حسن پور بيان داشت: كشورهاي هند، چين، تركيه 
و آمریــكا به ترتيب رتبه هاي دوم تــا پنجم توليد 
انار در جهان را دارا هســتند. مدیركل ميوه هاي 
گرمسيري و نيمه گرمســيري وزارت جهاد بيان 
داشت: سالانه حدود یك ميليون تن انار در كشور 
توليد مي شود و برآورد ميزان توليد انار در سال 94 

بيش از یك ميليون تن است. 
وي درباره مشــكل نبود پایانه صادرات انار گفت: 
حل این مشكل به بخش هاي زیرمجموعه وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت برمي گــردد با این حال 
وزارت جهاد كشاورزي آمادگي دارد در صورتي كه 
مسئولان تعاوني هاي باغداران ساوه طرحي براي 
راه اندازي سردخانه و تجهيزات لازم براي صادرات 
در زمين پایانه دارند، در بخش بازرگاني وزارتخانه 
آن را بررســي و در صورت تایيد براي حل مشكل 

مساعدت كند. 

رونق اقتصادي باغداران ساوه و ارزآوري 
در گرو راه اندازي پايانه صادرات

حسن شــریفي، مدیر جهاد كشــاورزي ساوه در 
این باره به »كســب وكار« گفت: قبل از تحریم ها 
ســالانه 20 هزار تن صادرات انار از این شهرستان 
به 20كشــور جهان انجام مي شــد. وي افزود: در 
دولت نهم مصوبه اي براي تاسيس پایانه صادراتي 
انار ســاوه به مبلغ 500 ميليــون تومان تصویب 
شــد كه تاكنون خبري از آن نشده است. شریفي 

با بيان اینكه امكان صــادرات بيش از 40 هزار تن 
انار از این شهرســتان وجــود دارد، گفت: این در 
حاليســت كه به دليل عدم زیرساخت هاي لازم و 
همچنين تحریم های سال گذشــته فقط 5 هزار 
تن انار از این شهرســتان صادر شــده است. مدیر 
جهاد كشاورزي ساوه با اشاره به اینكه براي ساخت 
پایانه صادراتي انار 20 هكتار زمين با پيگيري هاي 
وزارت جهاد پس از مصوبه دولت در اختيار اتحادیه 
صادركنندگان این شهرســتان قرار گرفته است، 
بيان داشت: ساخت چنين پایانه اي به اعتبار قابل 
توجهي نيازمند اســت، بنابراین در حال حاضر ما 
خواستار آن هستيم تا با تامين اعتبار، یك سردخانه 
و یك واحد سورتينگ و گریدینگ )درجه بندي( 
در این زمين تاســيس شــود. وي بيان داشت: با 
تاسيس چنين واحدي بخشي از مشكلات باغداران 
براي صادرات حل مي شود و قطعا رونق اقتصادي 
به منطقه خواهد بخشــيد، ضمن اینكه ارزآوري 
خوبي هم براي كشــور خواهد داشت. مدیر جهاد 
كشاورزي ســاوه بيان داشــت: تعاوني باغداران 
شهرستان ساوه 2 هزار عضو دارد كه اگر تسهيلات 
و حمایت نباشد، قادر به تاسيس پایانه صادراتي یا 
ساخت سردخانه براي فراهم كردن امكانات اوليه 

صادرات نخواهيم بود. 

كمبود ظرفيت سردخانه موجب فروش 
انار به دلالان مي شود

فرشاد بهشتي، مدیرعامل شركت تعاوني روستایي 
ساوه نيز در جمع خبرنگاران اعزامي به این استان، 
درباره ســردخانه نگهداري انار این منطقه، گفت: 
واحد ســردخانه اي به ظرفيت 3 هــزار تن براي 
خدمت رساني به كشاورزان ســاوه موجود است. 
وي افــزود: ظرفيت 2 هزار تني از این ســردخانه 
قابليت نگهداري انار را بالاي صفــر درجه و هزار 
تن از ظرفيــت آن قابليــت نگهــداري زیر صفر 
درجه را دارد. بهشتي با بيان اینكه این  سردخانه 
جوابگوي نگهداري انار در منطقه نيســت، گفت: 
براي پوشش دهي و نگهداري انار در سردخانه یك 

ظرفيت 10 هزار تني دیگر نيز مورد نياز است. 
مدیرعامل شــركت تعاون روستایي ســاوه بيان 
داشت: مشــكل كمبود ســردخانه باعث مي شود 
كشــاورزان محصولات را به شيوه سنتي نگهداري 
كنند یا به صورت ســردرختي با قيمــت ارزان به 
عاملان و دلالان بفروشــند. بهشتي بيان داشت: با 
توجه به تعهداتي كه نســبت به كشاورزان منطقه 
داریم، اگرچه امكان نگهداري محصولات دیگر در 
سردخانه وجود دارد، اما در این سردخانه فقط انار 
نگهداري مي شود و 3 ماه از سال انار را در سردخانه 

نگهداری مي كنيم و بقيه ســال ســردخانه تقریبا 
خاليست. وي تصریح كرد: به ازاي نگهداري هر كيلو 

انار از كشاورزان مبلغ 150 تومان اخذ مي شود. 

تكنولوژي سايز بندي و جداسازي انار در 
ايران وجود ندارد

عليرضا گوهرباري، مدیرعامــل تعاوني باغداران 

و صادركنندگان شهرســتان ســاوه نيز گفت: انار 
پس از برداشــت بایــد در 6 ســطح درجه بندي 
شــود به نحوي كه وزن 70 گرمي براي آبگيري و 
وزن 300 تــا 500 گرمي براي صــادرات انتخاب 
شــود. گوهرباري اظهار داشــت: در همين راستا 
باید در كنار ســردخانه، واحدهاي ســورتينگ و 
گریدینگ وجود داشــته باشــد تا محصــول انار 

 براساس سایز و وزن و همچنين كيفيت جداسازي 
و بسته بندي شود. 

وي بيان داشــت: درحال حاضر طبق ارزیابي هاي 
انجام شــده براي ایجــاد یك واحد ســورتينگ و 
گریدینگ انار با ظرفيت 10 هزار تن به 2 ميليارد 
تومان اعتبار نياز داریــم. گوهرباري تصریح كرد: 
انتظار مي رود بخش دولتــي از توليدكنندگان و 

صادركنندگان حمایت كرده و اعتبار مورد نياز به 
این امر را تخصيص دهد. 

وي افزود: تكنولوژي ســایز بندي و جداســازي 
انــار درحــال حاضــر در ایــران وجود نــدارد 
و آنچــه كــه هم اكنــون بــراي صــادرات 
 انــار انجــام مي شــود، براســاس روش هــاي 

سنتي است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

انارساوهدرحسرتپايانهصادرات
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اصناف

فلزات غيرآهني يا فلزات رنگي، فلزاتي 
هســتند كه فاقد آهن يــا آلياژهاي 
آن باشــند، مانند مس، برنــج، برنز، 
آلومينيوم، منگنز، روي و سرب. تمام 
فلزات رنگين را با كمي دقت و مهارت 
و آشــنايي با اصول جوشــكاري مي توان جــوش داد و براي 
جوشكاري اين نوع فلزات بايستي خواص فلز را درنظر گرفت. 
رئيس اتحاديه ســازندگان مصنوعات و فروشــندگان فلزات 
رنگين، در گفتگو با »كســب وكار«، دربــاره اهميت توليد و 
ساخت در اصناف گفت: توليد يا به عبارتي فرآوري و ساخت، 
نام صنعت بسيار مهمي است كه شــايد بتوان آن را نخستين 
صنعت دست بشــر دانست كه شامل سلســله اقداماتي براي 
تبديل منابع به كالاهاي مورد نياز اســت. عبدا... اقبالي افزود: 
در دنياي ما خلق اشــيا به وسيله انســان و هرگونه فعاليت و 
مصرف انرژي كــه موجب تبديل عناصر و مــواد اوليه با عبور 
از يك فرايند ســاخت، به يك محصول يا كالاي ساخته شده 
شــود را توليد مي نامند. توليــد تنها كالاهــا و محصولات را 
 شــامل نمي شــود؛ بلكه فعاليت هاي خدماتي نيــز توليدي 

محسوب مي شوند. 
به گفته وي، نياز بــه توليد جهت ارضاي خواســته هاي افراد 
جامعه و ايجاد فايده و مطلوبيت در عرصه هاي مختلف صنعت و 
خدمات است و در بسياري مواقع كالاي ساخته شده يك فرايند 
توليد مواد اوليه جهت ساخت كالاهاي ديگر محسوب مي شود. 
به عنوان مثال الكترود جوشــكاري كه يك محصول توليدي 
است، جهت ساخت كالاهاي ديگر مورد استفاده قرار مي گيرد 
و اين نياز روز جامعه و افراد اســت كه باعث مي شود اشخاص 
خلاق در عرصه هاي مختلف توليدي، فعال باشند و از ابتكارات و 
روش هاي نوين استفاده كنند كه توليدكننده ناميده مي شوند. 
هر كالاي توليدي، مصرف كننده خاص خود را دارد

توليد و ساخت كالا زماني معنا پيدا مي كند كه در سطح انبوه 
باشد و محدود و بسته باقي نماند. در كشور ما هر زمان افراد پس 
از بررسي و مطالعه آنچه كه به عنوان كالا و محصول مي توانند 
توليد كنند، وارد عمل مي شــوند، از آنجا كه همه افراد خلاق 
داراي امكانات مناسب نيستند، با ارائه برنامه و چشم انداز كار 
دست نياز به ســوي دولت دراز مي كنند لذا چنانچه همكاري 
اين دو بخش مطلوب واقع شود، نتيجه كار را مي توان يك توليد 

ناب ناميد. 
رئيس اتحاديه سازندگان مصنوعات و فروشندگان فلزات رنگين 
در ادامه اظهار داشت: هر كالاي توليدي، مصرف كننده خاص 
خود را دارد؛ بنابراين مصرف كننده بــا بينش و درك صحيح 
خود از توليدات، پس از مقايســه اقلام مشابه توليد شده آنچه 
كه از كيفيت و مطلوبيت بالاتري برخوردار باشــد را انتخاب 
 مي كند كه اين خود باعث ايجاد عرصه رقابتي در ميدان توليد و 

توليد كنندگان مي شود. 

قيمت كالاها بسيار گران است
اقبالي در ادامه با اشــاره به مشكلات اين صنف عنوان كرد: در 

بخش فلزات رنگين قيمت كالاها بســيار گران است به طوري 
كه خريد يك تن قلع ۶۰ ميليون تومان هزينه دارد اما اين رقم 
تنها مصرف چند روز يك كارخانــه را تامين مي كند بنابراين 
اگر در يك ماه كارخانه اي بخواهد ۴ تن قلع مصرف كند، بايد 
۲۵۰ ميليون تومان ســرمايه در گردش براي اين كار داشته 
باشــد درحالي كه اين رقم تنها براي تامين ماده اوليه است و 
هزينه هاي ديگري هم براي تبديل شــدن مواد به محصولات 

گوناگون وجود دارد. 
اين فعال صنفي با اشاره به اينكه در بازار فلزات رنگين بيشتر 
معاملات به صــورت اعتباري اســت، تاكيد كرد: مشــتريان 
اين حــوزه تمايل چندانــي بــراي پرداخت يكجــاي پول 
 محصول خريداري شــده ندارند زيرا آنها چنين سرمايه هاي 

هنگفتي ندارند. 

ميزان خريد و فروش ها كتمان مي شود
به گفته وي، وقتــي اداره ماليات ميــزان ماليات ها را افزايش 
مي دهد، بسياري از موديان مالياتي، ميزان خريدوفروش هاي 

خود را كتمان مي كنند درحالي كــه خريدوفروش مواد اوليه 
ابزار دست توليدكنندگان است و اگر سرمايه لازم وجود نداشته 

باشد، نمي توانند به فعاليت هاي خود ادامه دهند. 

توليدكنندگان با ريزش ســود ســرمايه منتفع 
مي شوند

 رئيــس اتحاديــه ســازندگان مصنوعــات و فروشــندگان 
فلــزات رنگيــن افــزود: بســياري از توليدكننــدگان بــا 
ريزش ســود ســرمايه منتفع مي شــوند نه با اصل سرمايه، 
بنابرايــن اداره ماليــات هــم بايــد همين گونــه ماليــات 
 تعيين كند تــا توليدكننــدگان در خوداظهــاري مجبور به 

پنهان كاري نشوند. 
وي بيــان كــرد: كارخانه هــاي زيادي در سراســر كشــور 
وجــود دارند كــه از فلــزات رنگيــن در مصنوعــات خود 
اســتفاده مي كننــد بنابراين آن هايــي كه عضــو اتحاديه 
هســتند، شــامل كارگاه هــاي ريخته گــري، آبــكاري و 
كارخانه هاي ســازنده لوازم خانگي هســتند كــه تمام اين 

 اعضــا در محصولات خــود از انــواع فلزات رنگي اســتفاده 
مي كنند. 

اقبالي افزود: در بخش ريخته گري از شــمش آلومينيوم، مس 
و برنج استفاده مي شــود به ويژه شيرآلاتي كه در ساختمان ها 
مورد اســتفاده قرار مي گيــرد، از اين موارد اســت. در توليد 
قطعات الكترونيكي هم از شــمش و قلع و در ساخت كابل از 
 مس استفاده مي شود و اين فلزات به اين ترتيب كاربرد وسيعي 

پيدا مي كنند. 
وي گفت: درواقــع۹۰ درصد اعضــاي اتحاديه ســازندگان 
مصنوعات و فروشــندگان فلزات رنگين با بخش هاي مختلف 
صنعتي در ارتباط هستند. همچنين بخش هاي ديگري مانند 
صنايع دكوري و نرده هاي استيل كه در منازل يا بانك ها به كار 
مي روند و جنس آنها از لوله هاي استيل و پروفيل هاي استيل 

است نيز شامل همين موارد هستند. 

نيكل و قلع از خارج وارد مي شوند
به گفته اقبالي، بخشــي از اين محصولات اســتيل به صورت 

ساخته شده از ساير كشــورها وارد ايران شده و مورد استفاده 
قرار مي گيرند و بخشي ديگر هم به صورت ورق وارد شده و در 
كارخانه ها تبديل به محصولات گوناگوني مانند لوله، پروفيل 
 و اتصالات صنعتي اســتيل مي شــود كه مصــارف صنعتي و 

ساختماني دارد. 
رئيس اتحاديه ســازندگان مصنوعات و فروشــندگان فلزات 
رنگين تصريح كرد: درحال حاضر در داخل كشور به جز مس، 
سرب، روي و بخشي هم آلومينيوم، بقيه فلزات رنگي مورد نياز 
به ويژه نيكل و قلع از خارج وارد مي شوند زيرا در ايران معادن 
قلع و نيكل وجود ندارد و استيل هم كالايي ساخته شده از فولاد 
 و نيكل و فلزات ديگر است. البته بخشي از منابع سرب و روي 

هم وارداتي است. 
به گفته اقبالــي، با توجه بــه تحريم هايي كه در ســال هاي 
اخير درگير آن بوده ايــم و ركود حاكم بــر آن، كارخانه هاي 
ايران بــا يك ســوم ظرفيت خــود كار مي كنند، بــه همين 
 دليل افق كار روشــن نيســت تا تكليف صنعــت مصنوعات 

فلزي رنگي مشخص شود. 

رئيس سابق اتحاديه سازندگان مصنوعات و فروشندگان فلزات رنگين در گفتگو با »کسب وکار« مطرح کرد

رشد معاملات اعتباري در بازار فلزات رنگين

طی دهه ۸۰، گوشي هاي تلفن همراه  
در ايــران به ثبــت مي رســيدند  اما 
به دليل برخي از مشكلات در مخابرات 

اين طرح متوقف شد. 
ثبت شماره سريال گوشي تلفن همراه 
به اين معني اســت كه شــركت هاي وارد كننده تلفن همراه 
سريال كالاهاي وارد شــده را به مخابرات ارائه مي كنند و در 
ادامه مخابرات براي هر گوشــي تلفن همراه كد داخل كشور 
صادر مي كند كه از اين طريق گوشي تلفن همراه قابل پيگيري 
است و درصورت سرقت يا مفقود شــدن، گوشي تلفن همراه 
به طور كامل از كار مي افتد. از اين طريق حجم قاچاق گوشي 
تلفن همراه به ميزان قابل توجهي كاهش خواهد يافت. ريسك 
قاچاق براي گوشي هاي تلفن همراه بسيار كم است و با توجه 
به اينكه امروزه گوشي تلفن همراه جزئي از سبد كالاست، بايد 
از منظر ديگري به آن نگاه كنيم اما بــا توجه به لغو تحريم ها 
مي توان چشم انداز روشــني را براي اين بازار پيش بيني كرد. 
نمايندگي ها موظف به ارائه خدمات پس از فروش هســتند 
اما درباره قاچاق در بســياري از مواقــع ضمانتنامه ها مورد 
قبول نيســتند زيرا شركتي براي پاســخگويي وجود ندارد و 
گوشــي تلفن همراه از مجاري غيرقانوني وارد كشــور شده، 
به همين دليل خدمات پس از فروش براي ارائه به مشــتري 
وجود ندارد. بنابراين مي توان گفت براساس اين طرح نه تنها 
مي توان جلوي قاچاق ايــن كالا را به كشــور گرفت و آن را 
كنترل كرد بلكه تلفن هايي كه به ســرقت رفته اند نيز با اين 
روش راحت تر رديابي مي شــوند. اين طرح اين روزها منتظر 
اجرايي شدن اســت. رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي در 
اين باره و در گفتگو با »كســب وكار« گفت: براي جلوگيري از 
قاچاق بي رويه گوشي تلفن همراه، عمل ثبت شناسه و سريال 
)رجيستر( گوشي هاي تلفن همراه قطعا عملياتي خواهد شد. 
غلامحسين كريمي ادامه داد: متاسفانه درصد بالايي از موبايل 
موجود در بازار قاچاق است و تصميم داريم اين رقم را به صفر 
برسانيم و تا پايان ســال اين بازار ساماندهي مي شود و شاهد 
كاهش قيمت ها به صورت مناسب و منطقي خواهيم بود. وي 
گفت: در قاچاق كالا به ويژه گوشــي تلفن همراه بحث قيمت 
مطرح نيســت و قيمت، وضع قاچاق را مشــخص نمي كند. 
كريمي افزود: برخي دســتگاه هاي موبايل با قيمت زير 3۰۰ 

هزار تومان با سيســتم اندرويد به صورت قاچاق وارد كشــور 
مي شوند. رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي ادامه داد: قاچاق 
كالا به كشور و با هر قيمتي نادرست است و بايد با آن برخورد 
شــود اما قيمت كالاي قاچاق وارداتي اصــلا وضعيت قاچاق 
را مشــخص نمي كند. كريمي درباره رجيستر )ثبت سريال( 
گوشي هاي قاچاق كه هنوز به نتيجه مطلوبي نرسيده است، 
گفت: متاســفانه وزارتخانه هاي اقتصاد، ارتباطات، صنعت و 
معدن و ســتاد قاچاق كالا به اين موضوع وارد شده اند و اين 
امر باعث شــده اســت در اين زمينه هنوز به نتيجه مطلوبي 
نرســيده ايم. كريمي افزود: تصميم گيرنده نهايي در اين باره 
بايد خود اتحاديه باشــد و درصورتي كه كار به كاردان سپرده 
شود، اين اقدام حتما به نتيجه مطلوب خواهد رسيد. اين فعال 
صنفي با تاكيد بر اهميت رسيدگي به بازار قاچاق موبايل از نظر 
اتحاديه تجهيزات مخابراتي اظهار كرد: اكنون اين مســاله به 
شكل بسيار دقيق مورد توجه قرار گرفته و قرار بر آن است كه 
با مديريت اســتراتژيك به گونه اي عمل شود كه با اجراي اين 
طرح مشكلي براي افراد به وجود نيايد و حتي براي آنهايي كه 
پيش از اين اقدام به خريد موبايل هــاي قاچاق كرده اند، اين 
امكان وجود داشته باشــد كه ظرف مدتي نسبت به رجيستر 
كردن دستگاه هاي خود اقدام كنند تا شوكي به بازار وارد نشود. 

رجيسترينگ امري صددرصد قطعي است
رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي با اشــاره به اينكه اجراي 
رجيســترينگ امري صددرصد قطعي اســت، افــزود: تمام 
زيرســاخت ها براي اجراي اين طرح مهيا شده است. به گفته 
كريمي در اين ميان بايــد به اين نكته نيز توجه داشــت كه 
گوشي هاي قاچاق علاوه بر زيان هاي اقتصادي، ناهنجاري ها 
و بي اعتمادي هايي در زمينه هاي مختلف ايجاد مي كنند كه 
اين موضوع به مراتب مهلك تر از اثــرات اقتصادي اين بحث 
اســت. كريمي در صحبت هاي خود اظهار كرد: با اجراي اين 
طرح علاوه بر اينكه قيمت تلفن همراه در كشور كاهش پيدا 
مي كند، از نظر خدمات نيز شــرايط بهتري براي مردم فراهم 
مي شود. درنهايت نيز اميدواريم شرايط به گونه اي پيش برود 
كه به سال ۱3۸۵ كه نه تنها قاچاق موبايل وجود نداشت بلكه 
خدمات و سرويسي كه ارائه مي شد هم داراي كيفيت مناسب 
بود، نزديك شويم. به گفته كريمي، آمارها نشان مي دهد ۸۵ 

درصد واردات گوشــي هاي موبايل قاچاق اســت. سالانه ۱۰ 
ميليون گوشــي تلفن همراه نياز كشور است كه يك ونيم تا ۲ 
ميليون گوشي به صورت قانوني وارد مي شود و بقيه به صورت 
قاچاق وارد می شوند. قاچاق گوشي تلفن همراه سالانه ۶۰۰ 
ميليارد تومان از عايدات دولت را از بين مي برد. دولت چند سال 
پيش طرح رجيستر يا همان ثبت سريال گوشي هاي قانوني 
و جلوگيري از فعال شدن گوشي هاي قاچاق را عملياتي كرد. 
غلامحسين كريمي، درباره چگونگي توان داخلي متخصصان 
در ايران نيز اظهار داشت: به خاطر دارم كه در دهه ۶۰ و درست 
در زماني كه جنگ بين ايران و عراق جريان داشت، تجهيزات 

مخابراتي و بيش از همه توليد ســوئيچ هاي مخابراتي با توان 
بالاي متخصصان ساخته و آماده كار بود. اين توان چنان بالا 
بود كه نه تنها نياز داخلي را برطرف مي كرد، بلكه كشورهاي 
همجوار و برخي كشــورهاي آفريقايي و آمريكاي لاتين نيز 
از آن بهره مي گرفتند اما در حال حاضر تنها ۵ يا ۶ شــركت 
هستند كه در زمينه صنايع تجهيزاتي به طور مشخص فعالند.  
رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي ادامــه داد: به دليل اينكه 
در اين ســال ها حمايتي از نيروهاي متخصص و فرهيخته در 
كشــور صورت نگرفت، اين متخصصان كم كم در رشته هاي 
ديگري مشغول به كار شــدند و در برخي مواقع هم براي كار 

در رشته هاي تخصصي از كشور خارج شدند؛ درحالي كه آنها 
نيروهايي بودند كه تمام تلاش خــود را براي خودكفا كردن 
كشور به خرج داده بودند اما همان زمان مسئولان بدون توجه 
به اين تخصص با كشــورهايي همچون آلمان و شركت هايی 
چون آلكاتل و زيمنس درحال بستن قرارداد بودند. به گفته اين 
فعال صنفي، اگرچه توان تكنولوژيكي اين كشورها در مقايسه 
با وضعيت ما قابل رقابت نبود اما حداقل اينكه متخصصان ما 
در راه اندازي و اســتفاده از سوئيچ هاي مخابراتي داخلي براي 
كلان شهرهاي ايران با كيفيت نسبتا خوبي قادر به كار بودند. 
در حال حاضر هم متاسفانه سوئيچ درحال منسوخ شدن است. 

رئيس سابق اتحاديه تجهيزات مخابراتي در گفتگو با »کسب وکار«:

85 درصد  واردات گوشی موبایل قاچاق است
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

رهبري منابع انساني
»من به نيروي كار، به ويژه جوانان توصيه مي كنم كه كار را براي ياد گرفتن، نه 
پول درآوردن، بخواهند. نخست برای آموزش و پرورش خود سرمايه گذاري 
كنيد، در اين دنيا تنها دارايي مغز ماست. امروزه در سايه تغييرات پرشتاب 
و فراوان، آنچه مي دانيد اهميت ندارد زيرا دانســته ها زود كهنه مي شــوند. 
شــتاب يادگيري تازه ها مهم است. بســياري از مردم به برد نمي رسند زيرا 
از باخت مي ترسند. افراد هوشمند كســاني را به استخدام درمي آورند كه از 
خودشان هوشمندترند. شكست، برندگان را به هيجان وامي دارد و بازندگان 
را به شكست مي كشاند. فرزندان ما نمي توانند با قانون هاي پيشين به بازي 
بپردازند، خيلي خطرناك است. در دنياي كنوني كه سخت رو به دگرگوني 
دارد، پدران و مادران بايد به انديشه هاي نو و دليرانه روي خوش نشان دهند.« 
اينها سخنان رابرت كيوساكي، نويســنده و سرمايه گذار موفق و مشهور اين 
روزهاي جهان است. وي معتقد اســت براي موفقيت مالي در دنياي امروز، 
ما نيازمند انديشــه هاي نويني هســتيم كه در اين كتاب عرضه مي شوند. 
فروش بسيار بالاي كتاب هاي كيوساكي نشان از كاربردي بودن آموزه هاي 
او دارد. كتاب »باباي دارا، باباي ندار« نوشــته رابرت كيوســاكي و شارون 
 لچتر با ترجمه عبدالرضا رضايي نژاد توســط ســازمان فرهنگي فرا منتشر

 شده است. 

معرفي كتاب

خودشيفته ها اســتاد القاي احساس هســتند. آنها براي رابطه تان 
مجموعه اي از قواعد را وضع مي كنند كه شــامل حال خودشــان 
نمي شود. در ادامه ۸ نشــانه از رابطه داشتن با يك خودشيفته آمده 

است: 

۱. تغيير عقيده تان از نظر او بي احترامي است 
  »تو گفتي ســاعت ۶ به ســينما مي روي اما حالا مي گويي ساعت

 ۸ مي روي. چطور مي تواني به اين راحتي برنامه ها را عوض كني؟« 
چون شما يك چيز شگفت انگيز به نام قدرت اختيار داريد. انسان ها 
حق دارند در هــر زماني و به هر دليلي تغييــر عقيده بدهند. وقتي 
عقيده تان را درباره چيزي تغيير مي دهيد، باعث مي شويد خودشيفته 
احساس كند سلطه خودش را از دســت داده است. خودشيفته ها 
سعي مي كنند با حربه ســكوت، القاي احســاس گناه  و پديده اي 
 به نام چراغ گاز ســلطه خود را بازيابند. درباره چــراغ گاز در ادامه

 خواهيد خواند. 

۲. مصرانه چيزي را كه گفته يا كاري را كه كرده است، 
انكار مي كند و باعث مي شود با خودتان بينديشيد در حال 

ديوانه شدن هستيد 
حاضر هستيد قسم بخوريد خودشيفته به شــما گفته است امروز 
جان را از مدرسه به خانه مي رساند. در واقع، اين را ۲ بار با او هماهنگ 
كرده ايد اما حالا خودشــيفته مي گويد هرگز چنين چيزي به شما 
نگفته است. ممكن است با خودتان فكر كنيد شايد من فقط خيال 

كرده ام. كم كم برداشت خودتان از واقعيت را زير سوال مي بريد. 
حتي اگر مدرك مستدلي داريد كه خودشيفته چيزي را گفته يا كاري 
را انجام داده است، به شما مي گويد اشتباه فهميده ايد، يا گستاخانه 
دروغ مي گويد و ادعا مي كند هرگز چنين چيزي نبوده است. يكي 
از روش هاي خودشيفته براي سلطه يافتن اين است كه شما را وادار 
مي كند دائم به سلامت عقلي خود شك كنيد. براي سلطه يافتن بر 

شما چه راهي بهتر از اين است كه به شــما القا كند )يا صراحتا 
بگويد( ديوانه هستيد. اين پديده انكار يا تغيير حقيقت چراغ 
گاز ناميده مي شود و يكي از نشانه هاي يك خودشيفته است. 
اين اسم از فيلمي درســال ۱۹۴۴ به نام چراغ گاز گرفته شده 
است كه در آن يك مرد ذهن همسرش را دستكاري مي كند 
تا او فكر كند در حال ديوانه شــدن است. يكي از روش هاي او 

كم كردن نور چراغ و سپس زياد كردن آن در خانه است. وقتي 
همســرش درباره تغيير ميزان نور با آن مرد حرف مي زند، او ادعا 

مي كند نمي داند همسرش از چه حرف مي زند. 

۳. در نظر ديگران خوشرو و خوش برخورد 
است

خودشيفته ها دوست دارند خوب به نظر برسند و 
رفتاري داشته باشند كه خوب پنداشته مي شود. با 

اين حال،  پشت درهاي بسته داستان چيز ديگري 
است. احســاس مي كنيد اصلا شــخصيت واقعي فردي 
را كه بــا او زندگي مي كنيد، نمي شناســيد. در مشــاوره 
خانواده، حتي ممكن است مشاور نپذيرد او همان فردي 

است كه شما مي گوييد. به ياد داشته  باشيد، 
 خودشــيفته ها اســتاد بازي دادن 

هستند. 

۴. اگر او را ترك كنيد دوباره شــما را به سوي خودش 
مي كشد 

بيشترين ترس خودشيفته اين است كه بفهمد او را ترك كرده ايد. 
خودشيفته توجه مي خواهد، اينكه توجه مثبت باشد يا توجه منفي 
اهميتي ندارد. خودشيفته از حربه سكوت استفاده مي كند تا در رابطه 
سلطه داشته باشد. اگر سعي كنيد با خودشيفته ارتباط برقرار كنيد 
يا نشان دهيد از حربه سكوت ناراحت هستيد، توجه مورد نيازشان را 
دريافت مي كنند. اگر به حربه سكوت بي توجهي كنيد، خودشيفته 
سعي مي كند شما را دوباره به سوي خودش بكشد. گاهي به اين روش 
»مكش« مي گويند، مثل يك جاروبرقي. خودشيفته به قدري قوي 
عمل مي كند كه شما اكنون دوباره به همان روال رابطه بازگشته ايد. 
يك تجديد ديدار شاد با يك فوران خشم جايگزين مي شود كه حتي 

از قبل هم شديدتر است. 

۵. خودشيفته صرفه جو نيســت، خسيس است، مگر 
اينكه براي خودش چيزي بخرد 

خودشــيفته به شــما مي گويد امســال آنقدر پول ندارد كه هديه 
خوبي براي تولدتان بخرد. بعدا مي بينيــد يك بغل لباس جديد در 
كمدش است. وقتي با هم براي تفريح بيرون مي رويد از شما انتظار 
دارد هزينه ها را بپردازيد و اگر نپردازيد، احساس گناه را به شما القا 
مي كند و از تمام دفعاتي كه هزينه يك فعاليت را پرداخته اســت با 
شما حرف مي زند. دوباره با بي ميلي كيف پول تان را بيرون مي آوريد، 

چون نمي خواهيد با عواقب بدي كه مي دانيد در پي مقابله با 
خودشيفته وجود دارد سر و كار داشته باشيد. 

۶. هدايايي به شما مي دهد كه حيرت 
مي كنيد

خودشــيفته  براي تولدتان هديه اي به 
شما مي دهد كه هيچ ربطي 
به علايق تان ندارد. در واقع، 
هديه اي كه به شما مي دهد 
آنقدر بي ربط اســت كه با 
خودتان فكر مي كنيد 
شــايد هديه تان با 
هديه فــرد ديگري 
اشتباه شده است. 
انگار آن هديه چيزي 
اســت كه بدون فكر از 
قفسه فروشگاه برداشته 
شده است. اين هدايا را 
وقتي به شما مي دهد 
 كــه جــز خودتان 
دو نفر كســي در 

خانه نيست. اگر در حضور ديگران هديه اي به شما بدهد، شايد يك 
هديه گران قيمت باشد كه مي دانيد در وسع هيچ يك از شما دو نفر 
نيست. به ياد داشته  باشيد خودشيفته دوست دارد در مقابل ديگران 

خوب ديده شود. 

۷. تعطيلات تان معمولا خراب مي شود
انگار همسرتان وقتي با شماســت واقعا ناراحت است يا درست قبل 
از تعطيلات مهم مثل كريســمس، غيبش مي زند. حتي نمي توانيد 
به ياد بياوريد دعوا سر چه موضوعي بوده اما يك دعوای بزرگ بوده 
است. در ذهن تان بارها و بارها مرور مي كنيد چه كاري كرده ايد كه 
باعث ناراحتي خودشيفته شده ايد. حقيقت اين است كه ممكن است 
اصلا هيچ كاري نكرده باشيد. خودشيفته ها از اينكه تمركزتان روي 
آنها نباشد، نفرت دارند، شــما واقعا به خاطر مهماني هاي مربوط به 
تعطيلات در محل كارتان و سازمان هاي اجتماعي تان مشغله زيادي 
داشته ايد )كه بايد داشته باشيد.( همچنين خودشيفته با اين موضوع 
كه همسرش، مستقل از او شاد باشد، مشكل دارد. براي همين، اكنون 
در تعطيلات با خودتان فكر مي كنيد خودشــيفته كجا رفته است و 

خودتان را به خاطر آن آزار مي دهيد. 

۸. به همه مي گويد شما واقعا ديوانه هستيد
به ياد بياوريد خودشيفته به شما گفته بود همسر قبلي اش واقعا ديوانه 
بوده است و عاقبت با فردي باثبات )يعني شما(رو به رو  
هستند. حالا از طريق دوستان و اقوام پي مي بريد 
همســر ســابق تان به همه مي گويد شما 
ديوانه هســتيد و از آنجا كه همه او را 
خوشرو مي پندارند )مورد ۳ را در بالا 
ببينيد(، نگران هستيد اين آدم ها 
حرف هاي خودشيفته را درباره 
شما باور كنند. حتي ممكن 
اســت دوســتان يا اقوامي 
داشته باشــيد كــه طرف 
خودشيفته را مي گيرند. 
متوجــه مي شــويد آن 
آدم ها به هــر نحو ديگر 
واقعــا نمي خواهنــد با 
شما باشــند. دوستان 
واقعي تــان حقيقت را 

مي دانند. 
احتمال بروز اين رفتار ناشي 
از خودشيفتگي بعد از يك 
دعوا يا بعد از پايان رابطه تان 

بيشتر مي شود. 
منبع: . سايكولوژي تودي
 ترجمه: بازده

۸ نشانه واقعي كه با يك خودشيفته روبه رو  هستيد 

چرا در سازمان ها اختلاف به 
وجود مي آيد؟

در مواردی اختلافات بسياري ميان مديران 
 با هم و كاركنان با سازمان، باعث از بين رفتن

 كســب و كاري موفق مي شود و هميشه اين 
ســوال برايم مطرح بود كه چرا اين اتفاق رخ 
مي دهد؟ چرا در كشور ما، ديدن سازماني با 

قدمت چند ده ساله تا اين حد عجيب است؟
چند وقت پيش يك مدير قديمي اين سوال 

را از من پرسيد.
 او به تازگــي با يك بحــران بــزرگ از اين 
جنس در ســازمانش مواجه شــده بود. من 
بــراي وي توضيــح دادم كه اين مشــكل 
 معمولا براساس مشــكلات دروني سازمان

 رخ مي دهد نه براســاس مســائل تاثيرگذار 
بيروني. چيزهايي شبيه اينها: 

با هم حرف نمي زنيم: مشكلات و اختلافات 
كاري و حتي شــخصي، طبيعي  اند و حدي 
از تعارض هم براي رشــد و پيشرفت فردي 
و سازماني لازم اســت اما وقتي كه حرف ها 
در دل مي ماند و گفته نمي شــود، به تدريج 
زخم شان كهنه مي شــود و زخم هاي كهنه، 

هميشه خطرنا ك اند.
انتظارات مــان از يكديگر همســطح 
نيستند: بخشــي از اين مشكل، البته ريشه 
در حرف نزدن هاي ما دارد اما بسياري از اين 
انتظارات هم با معيار منطــق و علم و تجربه 
سازگار نيستند. كافي است كمي از انتظارات 
احساسي فاصله بگيريم و تلاش كنيم اندكي 
منطقي به دنيا و ســازمان محل كارمان نگاه 

كنيم. 
توزيع منافع در سازمان عادلانه نيست 
يا آدم ها درباره آن توجيه نيستند: اولي 
كه بديهي اســت اما دومي به نظرم مشــكل 
شــايعي اســت كه خيلي هم بــه آن توجه 
نمي شود. متاســفانه اغلب ما توجيه نيستيم 
كه حق هر كســي در ســازمان چقدر است، 
در درجه اول براســاس شايســتگي هاي او، 
كار و عملكردش در سازمان تعيين مي شود 
 و نه مقايســه با ديگــران و مخصوصا مالكان

 كسب و كار. 

اورژانس كسب و كار مهارت

با توســعه روز افزون تجــارت در ميــان ملت ها و 
گستردگي روابط تجاري درون مرزها، نياز به وجود 
مجموعه اي از اعتمادهاي دوطرفه براي پيشــبرد 
تجــارت بين الملل در فضاي گســترده تر - و حتي 
تجارت هاي كوچك تر در فضاهــاي درون مرزی- 
به خوبي احساس مي شود. در دهكده جهاني امروز، 
حصول اعتماد براي طرفين يك تجارت به سادگي 
امكان پذير نخواهد بود و اين در حاليست كه از طرفي 
بدون حصول اين اعتماد هم نمي تــوان به تجارت 
پرداخت زيرا فروشنده بايد به نحوي اعتماد خريدار را 
براي تحويل دادن كالا و خريدار نيز اعتماد فروشنده 

را براي پرداخت هزينه كالا جلب كند. 
حقوقدانان براي جلوگيري از تضييع حق هر كدام از 

طرفين تجارت، اقدام به تنظيم قراردادهايي مي كنند 
كه نفع هر دو طرف در آن به طور كامل رعايت شود و در 
صورت تضييع حق هر كدام از طرفين قرارداد توسط 
طرف ديگر، ضمانت اجراهايي در قرارداد ذكر مي شود 
كه در راستاي حصول اعتماد براي هر دو طرف باشد. 

گاهي تصور مي شود كه تنظيم و انعقاد قرارداد 
فقط براي زماني است كه دو طرف قرارداد 
همديگــر را نمي شناســند. در صورتي 
كه فلســفه تنظيم قرارداد، پيشگيري 

از ســوءتفاهم، مشخص شــدن محدوده 
مسئوليت ها، سند تعهد، اعتماد دوطرفه و بسياري 
از مسائل پيش بيني نشده در كسب و كارها به ويژه 

كسب و كارهاي سنتي و خرده فروشي است. 

قراردادهاي تجاري

اضافه كاري خوب است يا بد؟ 
امــروزه اضافــه كاري به عنــوان يكي از 
موضوعــات قابــل توجــه در مديريت 
منابع انســاني، فكر برخي از پژوهشگران 
دانشگاهي و ســازماني را به خود مشغول 
كرده اســت. اينكه اضافه كاري تا چه حد 
مفيد اســت و آيا روش اســتفاده از آن با 
ماهيت اين ابزار مديريتي سازگاري دارد 
يا خير، از سوالاتي است كه اين پژوهشگران به دنبال پاسخ آن هستند. آنها 
معتقدند استفاده از اضافه كاري به عنوان يكي از ابزارهاي مديريت منابع 

انساني در حداقل ۳حالت زير مجاز است: 
- روشي براي افزايش اســتفاده كارآمد از دارايي هاي ســرمايه اي مانند 

تجهيزات و تاسيسات
- واكنش سريع به حجم كار در مقابل نيازهاي موقت به منابع انساني 

- عدم امكان پيش بيني مدت انجام كار و در نتيجــه جبران آن از طريق 
اضافه كاري  

علاوه بر وضعيت هاي فوق، در ســازمان هاي ايراني يكــي ديگر از دلايل 
متداول اضافه كار كه مانوس تر است، غيبت همكاران يا كمبود نيرو است. 

نكته مهمي كه در اضافه كاري بايد مورد توجه قرار گيرد )كه معمولا قرار 
نمي گيرد ( طراحي و تدوين شاخص هاي بهره وري به اين منظور است كه 
چه ميزان كار در ساعات عادي قابل انجام اســت و چه ميزان در ساعات 
اضافه كاري. فقدان اينگونه شــاخص ها توانايي مديران را در تشــخيص 

مشكلات كارايي و نظارت بر انجام اضافه كاري كاهش مي دهد. 
آنچه مسلم است اين اســت كه بايد نياز به اضافه كاري پيش بيني شده و 
طرح هايي براي آن وجود داشته باشــد. همچنين از عدم سوءاستفاده از 
اضافه كار بايد اطمينان حاصل كرد و دست آخر اينكه اطلاعات مربوط به 
هزينه ها و توجيه اضافه كاري بايد از طريق يك سيستم اطلاعات مديريت 

همواره در دسترس باشد. 
نظرشــما درباره اضافه كاري چيســت؟ آيا به خاطر نياز مــادي و جبران 
كسورات از اضافه كار اســتفاده مي كنيد؟ آيا پرداخت پاداش تحت عنوان 

اضافه كاري را كه در برخي سازمان ها شايع است، درست مي دانيد؟

خلاقيت در گروه
زماني كه ما انســان ها در يك گــروه قرار 
مي گيريــم، ســاير انســان ها به شــكل 
شگفت آوري قدرت تاثيرگذاري بر ما را دارند. 
گروه ها مي توانند خلاقيت ما را از بين ببرند، 
ما را به كار بيشــتر جذب كنند، به ما امكان 
كمتر كردن وظايف مان را بدهند، تصميمات 
ما را منحرف كنند و ما را از ســخن گفتن 

بازدارند. 
كليدهاي درك رفتار آدمي 

 زندگي ما به عنوان شهروند، به عنوان كارمند، به عنوان دوست و...   در مطالعه 
روانشناسي گروه ها نهفته است اما رابطه كار گروهي و خلاقيت چيست؟

خلاقيت پرورش دهنده رشــد اقتصادي اســت، نوآوري هــاي هنرمندانه و 
پيشرفت هاي فناورانه عوامل اصلي حركت رو به رشد جوامع انساني هستند. 
اگرچه گروه ها اگر بد سازماندهي شوند، مي توانند آرزوهاي بزرگ را نابود سازند. 
روانشناسان مدت هاست مي دانند كه اجراي »توفان فكري« جاده اي مطمئن 
به سوي كاهش پديد آمدن ايده هاي تازه و نوآوري ها نسبت به زماني است كه 
به تنهايي كار مي كنيم. در گروه ها ما تنبلي مي كنيم، احساس نگراني داريم و 
ايده هاي شخصي مان را خيلي زود وقتي داريم به حرف ديگران گوش مي دهيم، 
فراموش مي كنيم.اين موضوع نشان مي دهد كه گروه ها در ارزيابي ايده ها نسبت 
به ايجاد آنها بهترند. بنابراين با وجود عمر طولاني توفان فكري، اين ابزار بهتر 

است براي هدف اصلي ايجاد آن به كار گرفته نشود. 
حتي وقتي ما به صورت فيزيكــي از گروه هاي مان فاصله داريم، آنها همچنان 
مي توانند با استانداردهاي نامناســبي كه به اعضاي خود تحميل مي كنند، از 
خلاقيت جلوگيري كنند. چيزي كه روانشناســان از آن بــا عنوان »نرُم هاي 
گروهي« ياد مي كنند، مي تواند خلاقيت را با بازتعريف آن تحت عنوان هماهنگي 
محض با گروه از بين ببرد. اتفاقي نيست كه برخي از بزرگ ترين پيشرفت ها در 
تاريخ علم توسط كساني ايجاد شــده اند كه خارج از فضاي تفكر معمول كار 
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خلاقيت 


